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OTURUM BAŞKAM- 4 ncü Harita Kurulu Yedinci oturumunu açIyorum. .

Öncc bir aç*laına yapmam gerckiyor. Her ne kadar prograında bu aç* Otu-
rumu yönetnek üzcrç Doçent Doktor Ergun Uğuı görevleılendiri|mişse de,
son anda kendisinin bir ailevi sorunu çıtüğı bildirildi. Bu nedenle bu açık
oturumu b€n yöneteceğim.

Açık oturuma katrlan arkadaşlan, lütfen isirnlerinin giİsteriJdiği yerle.e otur-

mak üzere davet ediyorum.

Alışıldığı üzerc, önce açtk oturumumuza katılan değerli konuşmacı aıka-
daşlarımrzı tanı&nak istiyorum.

Sağımda, hepimizin çok iyi lanıdığı. mesleğiınize uzun yıllar değerli katkılar
yapan Sayın Doktor Haldun Özen.

Haldun Özen arkadaşımız, 1958, Yıldız Teknik Ünivcrsitesi, o zamanki atlıyla

İstanbul Teknü Okulu mczunu. 1960 yılrnda Türkiye'de ilk dcfa masteı

eğitimine başlayan YıIdız o zamanki, İsıanbul Tcknik okulundaki ilk rnczun-

Iardan. Kendisiyle bfulikt€ master tezleri hazırladık yahut seminerler hazırladık.

O bakımdan onun aıkadaşı olmaktan her zaman muüuluk ve onur duyuyorum.
Arkadışımrz, uzun sllre Tapu ve Kadastro Gene| Müdürlüğünde, o zamanki
adıyla İmar İskan Bakanlığının Afet İşleri Daıresinde uzun yıllar hizmct
verdi. Aynca, o sıralaıda mezun olduğundan itibaren bizim harita Kadastro
Mühendisleri odasında büyük katkrlan ve hizmctleıi oldu. 1970 yılrnda Kara-
deniz Teknik Üniversitesine öğretim görevlisi oliuak atndl. l979-1980 yılında
doktora çalışmasını üamarntadı. t984 yılrnda da YÖK ncdeniyle üniversitedcn
cmckli o|rnak durumunda kaldı. Ama hiçbiı zaman üniversikden gönlü, aklı
ayrılmadı, s(İ§kli olup bitcnleıi izledi. En son görevi de, bugünkü Devlet
Bakanı Türkan Akyol'un danışmanı olarak katkllannt sürdürmektedfu. Kendisi-
ne kiyle biI oturıımda kendisini dinlcme fırsatını bize verdiği için çok
tcşekkür ediyorum.

Hemen Haldun beyin sağında, Yunus Aiay arkarlaşımrzı görüyoruz. l969
Yıldız Teknik Üniversitesi r4ezunu. l970 yılında aynı üDiversitcde mastcr

cğitimini tamamtarnış. o tarihtcn bu yana Tapu vc Kadastro Gene| Müdür|ü-

ğündc değ€rli hizmederde bu|unmuş; Kontrol Mühcndisi olarak. Tapulama
Müdü olaıak, KadasEo Müdürü olarak, Bölge Müdürü olarak ve nihayct şu
anda da Kadastro Dairesi Başkanı olarak hizmcı etmcye dcvam eünektedir.

En sağdaki arkadaşımrz, sayln saadettin Takka, Ankara ziraat Fakültcsi t96o
yılı mezunuduı. l963'den t983'e kadaı Toprak Su Başmühendisliğindc çalış-
mıştıı. 1984 yılından iübarcn de AnkaIa'da Genc| Miidürlükte hizmet vcrmiş-

tir. Şu anda görevi, köy Hizmetleri Genel Miidtirlüğü Sulama Daircsi Baş-

kan|ığı Toplulaştırma Şube§i Müdürüdür.
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Sol baştaki aıkadaşımız, Sayın Bekir Ballı, Çukurova Ziraat Fakültesi l98O
yılı mezunu. Şanlıurfa Tarım Reformu Bölge Müdüılüğünde l98O yılından
1992 yı|ına kadaı çalışmrş; o tariheten bu yana da Tarım Reformu Gene!
Müdürlüğünde Toplulaştırma Şube Müdürü o!arı* görev yapm,aktadır.

Hemen yanımızdaki arkadaştnıız, Sayın Zeki Ütkenli de 1988 yılııda ODTÜ
Şehir Planlama Bölümünü bitirmiştir, l99l yılında Bölge Planlama alanında
masteı tezini vermiş; şu anda da coğralı bilgi sistemi konusunda doktora

çalrşmalannı tamamlamak üzeredir.

Konuşmacı artadaşlan bu şekilde tanıtttktan soffa, Açık Otuıumu şu şckilde
yapmayt düşünüyorum;

Önce sııayla, kırsal-kentsel toprak düzenleme faaliyetlerinin kada§tro ile
ilişkileri konusunda değerli konuşmacı]aı kendi b;*ış açılarından, kcndi dene-
yimlerinden konuyu değerlendirmelerini isteyeceğim. Daha sonrada konuya
ilişkin dinleyicilerden delegclerden gene tabii konuyla itgili olaılardan sorular
alacağız. Bu sorulardan sonra tekar ikinci olarak bu konuşmacı arkadaşlar bu
sorulafi yanrtla.naya ve konuyla ilgili yeni bir .değerlcndiıme sonuç bir
değerleıdirme yapmaya çalışacaklaı.

Konuşma süresi olarak ilk turda lO dakika içcrisinde ben sayın konuşmacıla-
rıı olabildiğince l0 daiikayı geçmemek koşuluyla görüşlelini almak istiyorum.

Once Sayın Doktor Haldun OZEN'den bu konuyla ilgiti değerlendirmesini
rica ediyorum.

HALDUN ÖZEN_ Teşekkür cderim Sayın Başkan. Ayrıca nazik sözleriniz
içinde teşekkür ederim.

Kırsal ve Kentse| aIazi ve arsa düzenleme çahşmaları yada bir başka
söyleyişle fiziksel planma uygulama faaliyet|eri yıllardan beri bu kurultayların
değişmez konuları arasında yer alrnaktadr. Bunun gelecek dönemlerde daha
da güç|cndirilerek sürdürü|rnesi meslcğimizin geleceği bakmrndan da büyük
önem taşımaktadr. Çünkü aİazi ve arsa düzenleme faaliyctleri demokrafik ola-

' rak büyük bir hızla geIişmeyi süIdüren ülkemizin ve özellikle büyük kentleri-.
mizin geıeksinimleri bakrmından daha da artan bir önem kazanacakttr, hcm
de mesleğimizin başka meslekler tarafindan daha dikkatli iz|enen faaliyetlcri
ala§rnda yer alİnaya devam edecektiİ. Konu, bu iki baklmdan öZel öncm
taşımaktad[.

Kırsa| arazi ve kentsel arsa düZenlenmesi veya klsaca fiziksel plan uygulama-
ları çok amaçll kadastro si§teminin bir alt birimidir. Bu uygulamalann
yapılmasl nedeniyle mevcut toPografik-kadastla| haritalann yapısı değişir.
Yapılan düzenlemeler bu çalışmalarda altlık olarak kullanılması gereken mev-
cut topoglafik-kadastal halitalann yerine geçmek üzcrc hazırlanan ve fiziksel



planlama sonuçlannı içcrcn topoglafik-kadasaal haritanın yapımıyla son bulur.

Krsaca krsal veya kentsel düzenlemeler ile kadastro ilişkilerinden söz ederken

bu yapıyl gözdcn kaçırıyor o|abiIiriz. Sözü edilenlcr içiçe olan konulald[, bir-

birinden aynlamazlar.

Global otarak bakıldığı zaman mesleğirnizin çalışma alanı üç ana bölüm ha-

linde görünür: Kadastıo, fiziksel planlama ve uygulama. Fizikse| ptanlama

alanında görevimiz planclya yardımcı olmak \e haİita - kadasao bilgilerinin
planlama amacıyla etkin bir biçimde kullanılmasını sa_ğlamaktır. Ama kadastro

ve uygulama alanlaında esas görev mesleğirnize aittiı. Konuya çok amaçlı

kadastro kavramlaşması içinde yaklaştığınızda ise zaten oltaya dynı sistemin

parçalaıı ç*maktadır.

Ü]kemizde yıllardan bcri uygulamada karşıl;şılan soıunlar;, aynr sistemin

parçalan olan kadastro, arazi ve arsa düzcn|cmelcrinin pratiktc çok amaçlı ka-

dastro kavramlaşma|arına uygun oiarak algılanmamaslndaır doğmaktadır_ Bu

düşünce ile, ömeğin, tapulamanın da bu kavraııılıçmaya aykın olarak yapay

bir ikilem yaratüğı söylenebilil. Ama orada geniş bir sorun alanı özellikle
scçilrniş vc hedef alınmıştır. Rahmetli hocamız Mümüaz Tıııhan'ııtn büyük bir

başarısı olarakta tariho gcçmiştir. Doğal ki değeıli hocalarrrruz Macit Erbudak,

Ekrtm lIlsoy vc Burhan Tansu da hatulanmalıtlrr. lçerik bakımından da çok
amaçlı kadasho tanımma uygundur. Eğer aksatılmadan uygulanabilseydi bugun

tiim krrsal alanın standart - topoglafik - kadastral harita]afl elde edilmiş o|a-

caktı. Yincdc kırsal arazidc düzenlemeleri bakımından tapultuna amacıyla

yapılmış olan standalt - toPografik - kadastral haritalar önerr i bir çalışma
avantajı sağ]amaktadır. O nedenle bu konuya daha fazla dcğinmeyeceğim.

Kentscl alana gelince, l950'lerin siyasal ve toplumsal ortarnr uzun süre kent-

leri unutturmuştur. Kentler kııdan gatün aItrnas]yla ve gecekondu sorun|arıırın

büyümesiyle görünür hale gelrıeye başlamrştır. Fakat kcnt kadashosunun ge-

ıeksindiği ye_ni b Mümtaz Tarhan bir tiirlü ç]kmarnrştır. Kent kadastrosu

alanı Cumhuriyeün ilk yıIlannda düşünülcn yapısıyla süıe ge]miştir. Kadasao
yasasında ve örgütlcmede yapılan düzcn|emeler de kent kadasüosunu günün

geıeksinmelerine uygun hale get ebilrniş deği|dir. Öze||ikle büyük kentlerimiz-

dc kent kadasho örgütlerinin her türlü olanakla desteklenmcsi ve arsa düzen-

Iemesiyle görevli otan belediye biriınleriyle ortak kalar organlan oluşturmalan
ve bilgisayar destekli ortak çalışmalara başlamalan kaçınılmazdr. Diğer biİ
yön, hazr.ıanacak bir prograrn ile koordinat kadashosu çalışmalannın sistem-

leştirilmesidil ye kentsel gelişme alanlannda ortak programlarla trıpografik-

kadaŞaal haritalarnın taman anması, bilgi sisterrılednin kurulmasıdır. Büyük
kentlerin gclişme alanlarında lopogıafik-kadastJal haritalann iainarnlanma§ı ve

bilgi sistemlerinin kurulması sayesinde betediyeler de a§a düzenlemesi ya da

imar uyulaması çalışmalaını kenLscl gelişmeye daha uygun bir biçimde
yapma fusabnt bulabiIeceklerdir.
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Kadastroda gclişen kavrarnlaşmalann kadasto yasastna yansrnaması ya da
bu yo|da yapılan hazrhklann çeşitli nedenlerlc uygulamaya konulamaması
kent kadastrosu hizmetlcri bakımından çağdaş gelişmclcri engellemektedir.
Fakat bu durum kentsel yaşamı daizcnle},en belediye hizmetlerinin de yapılma-
sında aksak]ıklaıa neden olrnakiadr. Diğer yandan, imar Yasası da kadastroyu
ikincil görcn bir anlayışı süıdürmektedir. Halbuki, uzun bir dönem bEarıyla
uygulanan halihazr harita dönemi anık bitmiştir. Bu yasanın da çok amaçlı
kadastroyu ıemel alan bir anlayışla ve yeniden düz.enlenmcsi gcreklidir.

Kadastro hizmetlerinin bilinen yılaş|ığı ile beIediye hizmctlcrinin acil gerek-
sinmelcrini bağdaştırmak için dc çözümleı aıanması vc bulunması gereklidir.
Büyük kentlerde karar yetkisi olan onak organlar kurulmast kaçını|ınazdır.
Özclliklc kensel gelişme bötgclcri için bilgisayar destckli kentscl kadastro
biigi sistemi kurulması kaçınılmazdır. Belediyelerin haıita ihtiyaçlarınD ge-
rektiğinde bcdeli ödenerek kadastro örgütü taİafindiın yapılması ya da ihale
edilmcsi, dcnctiminin orlak yapılması gibi hizmetlerin işlerliğini sağlamak
kaçını|mazdır. Böylece kentlerin hiç olmazsa ge|işmc alanlarının topograllk-
kadirstraI haritaları hazırlanmrş, günclleştirilmiş vc ilk bilgi sistemleri kurulmuş
olur.

istınbul'da kcnt bilgi sisteminin oluşturulması amacıyla başlatılan çalşmalar
ne yazık ki iyi bh şeyin kötü bir biçimde ele alınması biçiminde olmuştur.
Gcçcn sıire içinde bu çalışmanın doğru ve yanllş taraflan oltaya çtkmıştır.
Önemti olan şudur ki; yine zaman k ybedi|rniştir. İstıınbu|'un sorunlannn
çöZümünc yctcrli biı katkı sağlanamamlştu. l0,0oo kmJ'Iik harita alanının
güncel|cştirme sorunu ile karşı karşıya kalınmıştlr. Kadastro ile ilişkilcı soru-
nu isc hala çöZülememiştir. Bilgi alabildiğimiz kadanyla, bclediye ile kadastro
araslnda br Protokol imzalanİrxşt|r. Afna hemcn sciyleyc|im ki, konu protokol-
la çözülebilecek bir konu değldiı. Yıllardanberi İstanbul'da bclediye ite ka-
dastro aıasında birçok protokol imzalanmışıır. Falıat plan uygulamalarına geniş
destek sağlayacak olumlu bir sonuca vafl|amamrşt[.

Burada HAKAR hojesi'ni anımsatınakta yarar var. Bu projc, kcntsel çalışma-
tar için dc bir gelişme dönemini açabilirdi ama olmadı. Doğal olarak yönctici
arkadaşlanrruz gecikmeleıi haklı göstcrecck pckçok nedcn sdyleyeceklerdir.
Ama sonuçda proje uygulanmamrştr ve imar uygulamaları bakrmlndan sorun_
lar, özelliklc. büyük kentlerdc daha da büyüyeıek devam ctrnektedir.

Plan uyguIamalannı etkin bir biçinıde gcrçekleştirmck için çözüm aramaya
öncc yoğun sorun alanı olan İstanbuI'dan başlamalı, alınacıü olunrlu sonuçlar-
dan yararlanaıak Ankaıa ve İzrnir'de de koordinat kadastosu ve ortak bilgi
sistemi kuru|malı ve geliştirilrnelidir. Bunun için de öncc kadastro örgütünün
kollan sıvaması gereklidir. Sayın Başbakan Demirel'in bu toPlantının açıltştn-
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da söyledikleri, hemen çallşmalara başlamak için yeteri kadar uyancıdır. Bu

s<izlerden bir program çıkarmak vc geleceği eğitim, plantarna ve uygulama

boyutlannı içeren büyük bir proje ile aydınlatrnak ise yön€ticilerin görevidir...

OTURUM BAŞKANI- Sayın Özen'e ben t€şekkür ediyorum. Kendisi bu ko-

nuya son derece global bir açldan baktı ye bizc temel bakış noktasını son de-

rece açık bir şekilde b€lirtti. O görüş şu: Yani, biz kadastroya çok amaçlı ba-

karsak, bugün sorun olarak gördüğümüz pek çok düzenleıne olayı aslında

soıun olmayacakur.

Bu aıada geçmişle ilgili çok dcğcrli değerlendirmelcri oldu. l/500O ölçckli ha-

ritalaı, özellikle kırsal alan düzenlemeleri amaclyla bugün ülkemizdeki uygula-

malara kazandınlmış bir ürün biçiminde kazandlk bu l/5000 ölçek|i haritalıırı.

Bundan sonraki konuşmacı arkadaşımız, Sayın Yunus AKAY. Acaba, konuya

uzun yıllaı kadastro'da emek veımiş bir kişi olarali bu ilişkileri na.sıl görüyor,

sorunlan de sergileyerek lüten durum değetlendirmcsi yapaf rrusınrz?

YUNUS AKAY- Böyle biı aç* oturumda bana görev verildiği için Yğrürne

Krıruluna ve Harita-Kadastİo Mühendisleri Odasına teşcklürlerimi sunanm.

Kırsal ve kentseı alan diizcnlemelcrinde kadastronun çok önernli rolü vc işlevi

vaıdır. Bu inkar edilemcz. Bilindiği üzere harita, ycryüzünün yada arazinin

bclirli özelliklerini modellendircn bir bitgi §istemidir. Kadasto ise, modem an-

lamda ioplak-insan iIişkilcrini modetlendiren bir bitgi sistcmidir. Ülkemizdc

uygulandığı şekliyle kadasrodan anladığırruz ise; ıaşınmaz mallann hukuksal

ve geometik duıumlarınl tayin ve tesbit ederck tapu sicillerinin oluşturulma-

sıdır. Harita-Kadastro hizmctlerinden; başta düzeııli ıapu sicilinin oluşturulması

olmak üzerE:

. Belediye teknik hizmcderi,

. Mühendislik pğelerinin haı:ırlanması ve uygulanması.

. Yafgı faaliyetleri

. Savunma faaliyetleri

. İmar faaliyetleri,

. Aıaz i toplulaştırına faaliyetleri,

. Vcrgi faaliyetteri,

. orman, turizrn, madencilik. sulama v.s. faaliyctleri,

. İstatisük faaliyetlerinde yaıarlanılrnaktadır.

Bu kadar geniş kullanım alanı olaı bu hizmctin günümüze gelinccye ka<lar

hangi aşamalaıdan geçtiğini bilmck gerckir.

Ülkcmizdeki kadasğo çaltşmalalının 19l2 (l328) tarihinde "Emvali Gayrimcn-

kulcnin Tahdit ve Tahriri Hakkında Muvakkat Kanun" ilc başladığı ancak,

Balkan Savaşlaıı, Birinci Dünya Savaşı ve ardlndan Kurıuluş Savaşlnın olması
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nedeniyle yeterince uygulama imİanı bulunamadığınl, küçğk çapta uygu-
|andığmı (Konya-Çumıa gibi) görmekteyiz.

Cumhuriyetin kuıuluşu ile birlikte, l926 yılında Türk Medeni Kanununun
kabu!ü ve bu konuda Tapu sicili hakkında özel hiikümlere yer verilrnesinden
sonradf ki, ülke ihtiyaçlan da dikkate alırıarak kadasto konusunda yeniden
düzenleme çalrşrnalan başlatılrruş ye bu hu§usia 1934 tarih ve 2613 sayılr
"Kadastro ve Tapu Tahririr Kanunu" yürürlüğe konmuştuı. Üliemizde kap
samlı ve modern anlamda kadasionun başlangıcı olarak bu kanun kabul edil-
mektedir.

Bu kanun kıısal ve kentsel alanlarda 1950 yıllna kadar uygulanmakta iken,
kırsal alanlardaki tarım topraklannın bilinmesi ihtiyacı karşısında süratle ka-
dastronun yapılması amacıyla kusil alan kadastosu için yeni bir düZenleme
yapılarak 5602 sayrlı Tapulama Kanunu uygulamaya konulmuştur. 2613 sayılı
kanun ise, sadece ilçe merkezlerinin belediye sınırlan içinde uygulanmaya
başlanmıştlr.

Daha sonra, krnal kesim için 1966 yıIında 766 sayılı Tapulama Kanunu
yürürtüğe konmuşfur.

l987 yılında ise, kentsel ve kırsal aIantarda uygulanan farklı kanunlar
biIığştirilğek. 3zlo2 sayllı "Kadastro Kanunu" çıkaıılmrştıİ. Uygulaİna, halen
bu kanuna göIe yapılmaktadıı.

Kısaca özedemeye çahştığıİn bu uygulamalar sırasında kadashal haritalann,
HAKAR hojesinde de belirtildiği gibi, şu yöntemlelle ve ' özeltiklerle
yapı|dığını görrDekteyiz.

- 1950 öncesinde, hatve usulü veya çelik şeritle cephe ölçme, kutur ölçme,
münferit parsel ölçüsü, çizimi, mevzii kapalı poligon, mevzi niıengi, pusu-
layla ölçü,,karton veya bezli kafton altl* üzerine çizirn,

- 1950-1960 arası grafık yönteml€ tesis edilen kapalı poligonlaıa dayalı ola_

rak takeometrik alrnlı (grafik yöntem) karton veya normal kağıt aldıtlar,
l/500 ila l/5000, bazen l/l000O ölçeklerinde yapılrruşur. Kadastrosu
yapılan krrsal aları|arın Vı, 30 u (60000 Km') bu yöntemle yapılrırştır,

- 1960'tan sonra Harita ve Kadastıo Mühendisi bulunan bölgeleıde, yaklaşık
dengeleme ile hesaplanan bağımsız yerel nirengiler ve bunlara dayalı poli-
gonlarla, takeometrik olaıak ftlasik yöntemle) kağtt ve karton aldıklafa
l/500 ila l/5000 ölçeklerinde,

- 1955-t96l arasında, büyütüımüş fotoğTaflar veya fotoplanlarla değişik
ölçekIerde,

- l955'ten başlayarak l 3'e kadt sınırlı bazı kilgelerde, daha sonraları aı-
taİak uygulanan fotoğrametıik yönternle üretilen l/5000 ölçekti standart
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topoğrafik kadastal (STK) haıitalar, parsellerin küçük olduğu yerleıde

fotoğrametrik yöntemle yapılan ı/2500 öıçekli haritalar,

B unIaıdan:

* Grafit Ye klasik yöntemle yapılan haritalann:
+ Paftalan&rma sistemi geıişi güzel,

+ Üzerinde yuksektik bilgileri yok,
+ Yapım yönetrneİkleri var,

+ Altl*laI yeteIsiz,

+ Ölçek standardl yok, taşınmazların büyüklüklerine- görc dğzenlenmekte.-

* Büyütülmüş Fotoğaflann:
+ YaPırn yönetİneliği yok,
+ Her fotoğraf biI pafta olarak alınmış,
+ Ölçeği sabit değil ve resmin her. yerinde birbirinden farklı,
+ Üzerine yiikseklik bilgileri bulunmamakta,

* Fotoplanlann:
+ Yapım yönetrneliği yok,
+ Her fotoğraf bir pafta olarak alınmrş,
+ Üzerinde yükseklik bilgiteri mevcut değil,

* Standaıt Topoğrafik Kadastral §TK) haritalar, ST haritalar üzerine taşınmaz

mal sınrrlan gösterilerek kadastral duruma getirilmektediı.

Bu arada, ülkemizdeki kadastıo çatışmalarııın şu andaki duıumu haklıında da

krsa bir bilgi sunmak isterim.

* Kent (şchir) kada§tro§unda fiziki gerçekleşme 31.12.1992 tarihi itibariyle
% 93'liır.
* Aynı taİih itibariyle kıısal alan kadastosunda ise köy sayılaİına göre, ıoP
laın 38.958 köyden 20.635'inin kadastrosunun yaptldığr v€ gerçeklemenin

7o 58 olduğu görülmektedir.

+ Ancak,9.500 dolayındaki köy, orman içi veya orman kenan köydür. Bun-
ların orman tahdit haritalan veya olTnİın kadastrolan yapılmadığrndan normal

kadasro çalışmalan sırasında çeşidi zorluklan vardır. Bu köyler nazara

alınmadığında, kırsal alanda köy sayı|an bakımrndan ge4ekleşme Vo 8'1 o|-

maktadtr.

Şunu da unutnamak gerekir. Kadastro tek tarafu bir hizmet değildiİ.
Köylünün do kada§tsoyu istcmesi gerekir: Bilhassa ormaqla ilişkili köylerde,
orrnan arazisi ile küldır arazisini ayran sınııı belirlemeden, yani orman ka-
da§trosu veya tdıdidi yapılınadan, kadastronun başlatılması oldukça riskli ol-
makta&r. ara, köyltide, kullandığr arazinin ormanda brrakılması yada hazine-
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ye yazı]ına§ı endişcsi vardır. Kadastroya bu sebeple çok stcak bakılmamakta-
du. Tersine olarak yapılmaya çalışıldığında ise, gcrekli bilgi ve belgelerin te-
mininde zorluk çekildiğinden sınırlar yeterli doğrulukta tayin edilcmediğinden,
gerekli hukuki ve teknik hasşa§iyetten yoksun olrnaktadır ki, buda arzu edil-
memektedir. Teşekİür cderim.

OTURUM BAŞKANI- Bul.nrn Sayın TAKKA...

SADETTiN TAKKA- AIaZi toplula§tırmastyla kadasro ilişkilcrine kısaca bir
göz atacak oluısak; aıazi toplulaşhrma çalışmalan tapuda başlaf tapuda
biter,ölçleyIe başlaı ölçmeyle biter. Projc sahalarında gireceğimiz sahalarda
"kadasto§u var mı?", oradan başlarız. kadastosu olan sahalarda yapmak mec-
buriyetindel,iz. Vatandaşın mülkiyetle ilgili olduğu için mülkiyeti belli olan
yerlerde mülkiyetin öZün€ dokunmadao taPu kayıtlanndan eski mülkiyetini alıp
yeni mülkiyetini vermekle mtikelleftz.

Bu sebeple Tapu Kada§tro Genel Müdürlüğünden veya Mahalli kuru-
luşlanrırzdan projğ alanlannln kadastro planlan, haritalan temin edildikten
sorıra bunlann pğe süası sınıIlan tospit edilir. Arazi ile uyum sağlayıp
sağlamadığı kontrol edilir ve bunun güncelleştirilmesi sağlanır ve bu aşama-
la.rdan sonra bunun proje sahası içindeki, snııIan belü pıoje sahası içindeki
tapu kütiikleri, tapu kayıtlan taPudan çlkartılır ve çalışmatara başlanıı.

Bu halitalaİ üzerinde standart topografik haritalar temin ediIiı, kadastral hari-
talar; bunlar biıbiriyle çakıştınlır ve bunlar üzefinde planlama, blok planla-
masr sulaına planlaınası, yol planlaması yapılır ve bu haritalar ü7,erind€
yapılan planlama tDğrinden ihaleye çıkarılır, müteahhit firmalanmrza verilir,
Müt€ühit fıırnalaıımrz bu paftalan araziye aplike etrnek süIctiyle tekral ıuazi-
den alımlannı yaparlar blok alınüannı alan dengelemelerini yaparlar, uyuşmaz-
lrt varsa bunlan giderirler ve ondan sonıa pals€l düzenl€mesine gircrleı par-
sel düzenlenmesinden sonra bunlan dağıtımr yapıhr dağıttmdan şonra -kısaca
geçiyorum- bunların ıöleve, tersim tescil işlemleri yapılır ve malikleri adına
tapuya tescil edilir.

Başında da ifade ettiğim gibi, tapuyla başlayıp tapu ile bitirmek m€cburiyctin_
deyiz, ölçmeyle başlaytp ölçmeyte neticelendirmek mecburiyetindeyiz.

B€n burada son senelerde yaygıo bil uygulama alanına girrnemiz büyük hav_
2alara girmemiz büyiık sahalarda çalışlnamz nedeni ile ortaya çıkan §orun-
laımzr kısaca dile getirmek istiyorum çünkü daha önce kamu kuruluşu ola-
rak kendimiz yaplyorduk, sorun|arrmızı çözüyoduk Veya çöZ-mesekt€ sorunlan-
Inıza kendimiz katlanıyorduk. Ancak. bu müteahhit firmalaıa verilditten sorıra
sorunlan çözmek, sorunları gidermek mecburiyetindeyiz; çünkü ka§tdaki fi.ma
zaman bakmrndan, süIe bakımından bir takm s*lntl]ar|a ka§r karşıya kalma-
ması için, bu sorunları bundan sorua ilgili kuruluşIarla da görüşüP çöZmçk
mecburiyetindeyiz.
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Bu sorunlan diIe getirirken heıhangi bir kuruluşu suçlamak veyahutta bir

şeyde bulunmak niyetiyle değit §orunlan dile geürip, bu soıunlan nasıl çöze
biliriz gibi çıkış yollannı bulrnak mecburiyetindeyiz.

Sayın Başkanın da yanında, bundan sonra herhalde bir protokote veyahut da

bir görüşİneye gidip, bu sorunlan çözebildiğirniz kadar çözmek istiyoruz.

Sayın delegeler, birinci olarak mülkiyet listesindeki hatalar, aksaklıklar gel-

mektediı. Tapu kayıtlanndan aldığımızı biz, aynen tapuya Vermek mecbudye-

ündeyiz. Bu bakundan, tapu kayıdarında4 ne kadaı sıhhatli netiçe alırsali,

yapıtacak çalışmalar vc vereceğimiz neticeler o derece sıhhatli olmak mecburi-

yetindedh.

Tapu kayıtlarındaki bir takım yanhşlıklar, biı takım noksanlıklar, isim

yanl4lığı, soyadı yanlışlrğı, çft isim kullanılması, birinde Mehmet Ali der, bi-

rinde Mehmet der veya Ali der, bilakım ekşiklikleı, aldığımız gibi tapuya

verdiğirn-izden dolayı, mülakatlarda veya vatandaşa veldiğimiz zaman, "bey-

efendi bu paıselde benim, bu parselde benirn; ama benim adım burada kiyle
yazılmış, burada da böyle yazılmrş" diye geliyor. Tabii, biz bunu bileme-

diğimiz için, mülakattarda bunları tesbit edememişsek, bunlaı ister istemez

yine yanlrş olarak, ayn olalak mülkiyete intikal etınektediİ. Mülakatta ne

kadar bunlarr te§pit etİniş olsak da, tapu kayıtlannda düzelrnediği müddetce,

yine bunu bizim düzeltrnek imian[nız yoktul.

Yine son 1458 sayılı Cenelgerniz olmasına rağmen, bu da mümkün olduğu

kadar müalli kuruluşlanmız da kışa zamanda ele alınıp düzeltilİnemekted .

Yine paısel yüzölçümlerind€ değişiklikler olmaktadır. Tapudaki kayıtlarla arazi

durumu veyahut da tapudaki kayıtla haritadaki durum uyuşmazlıklarla karş a-

şılrnaktadr. Bunların düzeltilmesinde yine sühntılalla karşılaşıyoruz. Payların

toplamı bazı yerlede paydaya eşit olİnarnaktadf. Bu şorunların çözülmesini de

arzu ediyoruz.

Yine tapu kayıtlannda, alım satınüarın, zamanında tapu kayıdanna

yapıIrnaınhsından dolayı biz, tapu çalışmaları netitesinde vatandaşa eski

mülkiyeti üzerinden işlem yapıyoruz. Ama bakryoruz ki, vatandaş diyor ki,

"Ben bunu aldıın, ben bunu sattım." E, bizde yok, tapu da yok, E o zaman,

yine yalnış biı çalışmaya, yalnış bir neticeye gidiyor. Adi senetle yapılan

satışlann zaınanında taPuya intikali için her kadar çiftçiıerimiz uyarıyorsakta,

bunda yüzde yiiz ba§an sağlayamryoruz.

Uygulaınada kaşılaşılan ba takım sorunlanrnız:

Bizim çalışmalanmıztn Büyük Ölçekli Haritalar Yaptm Yönetmeliğine göre

yapılınasına rağmen, arazide döşediğimiz poligon, nirengi şebekesinde hafriyat
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makinalan ile çalışma esnasında bir takım tahribatlar olmaktadır vc yapılan
çalışmalan röleve, tersim, tescil e§nasında milteahhit firmalanmrz ikinci defa
bir yapma rnccburiyetiyle kaışı kaşıya kalrnaktadır. Bu bakımdan, burada
bunun acaba poligon niıengi aralıklannı vc güzergahlannı katlamalı otarak
yani artürmak veyahut da daha esnek bir şekilde bir imkan sağlanabilir mi;
bu tahribatr önlemek, çift çahşmaya, çift emeğe, çift masrafa yol açmamak
için?

Yine çalışmalanmız esnasrnda, büyiik ovalara gidiyoruz. 2.000 hcktar, 3.000
hektar, 4.000 hektar, 5.000 hektar ovalara giıdiğimiz zarnan 1/5.ooo ölçekli
harita|ara büyük bir saha kaplıyor, çahşrnalarda bir taklm sorunlarla
karşılaşıyoruz ve burada acaba l/l0.000'lik paftalaıa da geçilebilir mi?

İine bazı bölgclerimizde li2.soO'lük, l/5.00o'Iiklerle kaşılaşıyoruz. Bazı kil-
gelerimizde diyorlaı ki, 'Biz l/2.500'liik istiyoruz." Biz, ekseriye l/5.00o'lik
yaptyoruz. Acaba bunun kıstaslan ve şeyleri nedir? Biz bunu bilinek önccden
ilgili lırmalanınızdan ona görc pafta isteriz. Bundan sonra bu şeyde de
müteahhit fınnalarla da tekrar "siz bunu l/5.Ooo'likten l/2.5O0'lüğe çevir''
gibi ikinci bir emeğe, masrafa yol açmayz.

İdarcnin sebebiyet verdiği bazı hatatarla karşılaşıyoruz; gerek projc yapan ku-
ruluş tarafındaı gcrekse tescil yapan kuruluş tarafından olsun. Bu hatalar seh-
vcn de yapılan hatalaİdır ve bunun düzcltne yoluna ancak mahkeme kanalıyla
ncticcyc giğnck mccburiyetindcyiz.

Biz idari kuruluş olarak, acaba idarenin scbebiyet verdiği hatalann idaıe
tarafından düzelti|nesinin mümkün olrnası için ne gibi işlem yapmalıyız?
Yani çiftçimkc, "Biz efendim hata yapttk: Arna siz gidin bunu mahkemede
düzeltin" demenin, bsn, şahsen çiftçiy€ bunu söy|emede aciz kalıyorum.
Çünkü, "Hata yaptk, ama nc yapalım düzeltemiyoruz" ifadcsini kullanarruyo-
aum_

Ova bazında girişjlcn büyük projelerde peyderyey yapılan nirengi, ana nircngi
vc aıa nirengi dö§cmcle.inde bir takım sapmalarla karşılaşılnakta. Bunun için
büyük ovalara girilirken iki kuruluşumuz müşte.eken ana nirengiyi, ara niren-
giyi bir ovada döşeyip, ondan sonra projelerde peydeİpey dizi nirengi vc poli-
gon döşemesine gidilme imkanlannln ara§tın|ınasını istiyoruz.

Yine, karayollan ile ilgili çalışma|arımızda, J<arayolu kenanndaki Foje saha-
lanmızda karayolunun kamulaşurma sahası dışında azarıi 25'er rDetr€ıik bir ir-
tifak hakkr sah:sı bulunmaktadır ve biz bunu ycni kada§tal pafialarda da bu
sahayı bırakıyoruz. Ancak. sulama tesisi yapılması geıektiği zaman biz, bu iı-
tifak hakkı içerisinde kamulaşhrrnanın kenannda değil, irtifak hakkının
kcnarından geçirilmesine; irtifak hakkı sahası içerisinde buna müsaade edilıııe-
mckedir. İftifak hakkını 25 m. dışansından geçiıdiğimiz takdirde biz, valan-
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daşın arazinin 25 m.'lik bir yol kenannda şrit boyunca; €fendim, sulamadan,

kullanmadan, herhangi birşeyden mahrum ediyoruz ve çiftçilerin irtirazıyla

karşılaşıyoruz.

Yine Türkiyc Elektrik Kurumu'nun yüksek gerilim hatlannln altrndaki saha|ar-

da re'sen inifak hakkı kuruluyor. Eski iıtifak hakiının toplaınrnı, yeni kadas-

tro paftalannda da irtifak hakkrnı aynen vermek mecburiyetindeyiz. liz va-

tandaşlardan ortak tesisler için yol, kanal paylan için kesinti paylan bu sefer

irtifak hakkrna intikal ettiriliyğ toPlam alant bulabilrnek için. o zaman yola

tapu kesmek rnecburiyetinde kalıyoruz, irtifak hakkı kesmek mecburiyetinde

kalıyoruz. Bu da mevzuata ve uygulamalaıa biıaz ters düşüyor gibi geliyor,

Bu sorunu da çözmemiz lazüm.

Bunun haricinde; bu tescil çalışma|anmızda biz mümkünşe bunun muayyen

bü süre içerisinde, her ne kada müteahhit firmalaıa l ayhk biı müddet de

tanısak, fazla uzadığı zaman, biz, müteahhit firmalanr zın işini, süre uzatıını

verrnek suıetiyle ileriki bir yıla tehir etrnek, uzatınak ve karşısında da devlet

olarak fiyat farklan ödcmek mecburiyetinde kalıyoruz sırf tescil çalışmalannın

kada§tsoda beklediğinden dolayı.

Mümkünso, bunların klsaltrlmasını; çğnkü biz, bizim üZerimize veya fırma-

larıınızın üzerine düşeıek görevleri Tapu Kadastronun irnkanları içeıisinde dc,

yani onlara da bu imkanlanmızı vermek, bu işlemler de görevlendirmek duru-

muna sahibiz.

Kısaca bir de toplulaştırmada; Şahalarrrnızda p<ıligon ve parsel sınrr L§lartruz

kısa zamanda yok olmakta, tahriP oımakta, çiftçiıer tarafündan siiküleıck

götürülİncktedt. Vç biz arzu ediyoruz ki, bu tc§isler ya kalıcı olsun, devaınlı

İullanılsın veya bu tesislcrin pıaıik yollardan yapılıp, röleve, tcr§im, tescilc

esas olacak şekilde bir çıkış yolu veritsin. Çünkü biz büyiik cmeklerle, sarf-

Iarla beton taşlanmızı gtimüyoruz, dikiyoruz, ediyoruz; 6 ay gcçmeden

bakıyoruz, hiçbiİ sınıİ taşı, hiçbif poligon taşı göIemiyoİuz, Mümkünse, ya

kalıcı bir tesisin inşaası yoluna gidilmcli veya çok pıatik, ucuza kaçan tesisler

önerilmelidir.

Bğnim söylcyğceklerim kısaca bunlardan ibarettir. Dinlediğiniz için hepinizc

teşekkür ederim. Sayın Başkan'a da Eşckkiiılerimi arzederim bu kadar

müsaade ettiği için.

OTURUM BAŞKAM, Sayın Sadettin TAKKA'ya biz de teşckkür ediyoruz,

Kendisi, bu kıısal alan düzenlemelcdndeki sorunlan bize gayct özet bü

şkilde anlatnaya çalıştı. sorunlafl konuşmak tabii Zamanla kısrtlanırsa, o

zaman eksik kalıyor tabii. Ben hak veriyorum, mümkün olsa daha uzun

görüşebitsek ama, toplantılarda zorunlu olarak zaman kısıtlaması ilc kaşı
kaşıya kalıyoruz.
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Sıraladığı sorunların çoğu, kadasEodaki çalışanlar, sorumlu arkadaşlar tarafin-dan sanıyorum çok iyi biliniyor. 
_Benim dikkatimi çcken bir değişik dunrmgibi._gcldi; mes€la ölçek uygunsuzluğundan stız enı. İmet rı bazı alanlarda,özc[liile geniş parsellerin olduğu alanlarda uiz her zaman ].kadastro plan-Iannın öiçckleri aman küçük, biraz büyük ol.rn'' aa*an, 

'Uo 
alkadaşlanrruztcrsini söylüyor, *l/l0.0o0 olsa düa ıyi'' diyor. »tişllnt leUlr, tabii vçya uy-gulayıcıIar bclki bunun üzerinde durabiliıler.

Diğer bir konu, benim uzmanlık alanun değil ama, bunu söy|cyeyim de, dahaiyi düşünenlcr gelsin bcni düzeltsinler. noı.r. ı,.ıu.,nİ"İ «iz editiyorsürekli. Tabii bu konulaı aslında 25 senediı, 30 ."n"Oi. ,tl..llİ haritacılar ileziıaaÇı arkadaşIıınrnzca talttşlhr. Ben, bu taİtışmalann or*rro, bulunmadımama, baş|aıında çok bulundum. Önemli bir gelişrne yok anlayışta,
Ncdir o anlayış? Bana göre, işte önce kadashal altltklar üZ€riode, kadastroyoksa hatta o zamanlar, kcnclilerinin yaptıklan, yaptırdlklan hali'ol* ur".iod"bu düzenlemeleı yapılıyor, -ariy. uygulam" yrp,İ,yo., u|guİu-" yup,l;;;;sonra bir de yeni röIeve a|ımı yapıIıyor. liİyorum, br"glin bnn, pck 

"n_lanıJı gelıniyor.

Bunun anlıımı şu: Hele sayısal çalışırsanız, plan üzcrindc veya sayısal olaıakbu yeni oIuşum|an oluşturdukLln sonıa, bunun araziye doğru aplikasyonu sözkonusudur ya da yanlış aplikasyonu söz konusudur. Yani, :.ecaba yanlışyaplyoruz da, <ınu röleve alımı ile o yanlış durumu -, ,"r.iü etrnek istiyGruz?" diye aklıma bir soru takt]dü. Öztir dİlcrim, bu benim uzmanü,k ,lanımdeğil, konuyla ilgiti kadastocular veya başka arkadaşlar Junu iror.,li 
".rupvcrcbilirler.

Bcn, hemen vakit geçirmeden, bundan sonraki sayın arkadaşıma._.y ine kırsal
ıIr."]"T^ı]" 

jlgili 8örüşIerini açıklamak lizere s<lz 
- 
,eriyoru-mİ nİıyu.un soy,nBckir BALLI.

Bİ,KİR BALLı- Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. Bana, Açık oıuruma ka-tılma konusundaki çağnlann<lan aolayı İurultay Vr**"'«rİ"lr'"a teşekkür-lcrimi öncelikIe sunuyorum. Aynca tüm katı|ımcılara saygılırımı sunuyorum.
Toplulaştırma veya arazi düzenlemesi deyimlerini biz aynı anlamada kullanı-yoruz. O nedcnle cümlelerimde bazen toplulaşt rm, uay, b"ran alazi düz,enle-mcsi deyimini tabir edersem, ikisini aynı anlamda kuİlandığıru öncclİkle bil-nıenizi arzu ediyorum_

Ttıpluiaştırma, önceIikle hukuksal kadastroşu olan alanlaıda ilan ediliı. Yani,hukuksal kadasb-osu yapılrnamış alanlarda kcsinlikle top|ulaştırmaya girilmez.
Toplulaştırma, as!ında bir kadastro vc harita yenilenmcsidiI. Fartı isc, ka-dastroda devlctin memurlan bilirkişiyle mulataİ olrnatıa, ,opl.,lrş',.rnuOn i""devlçtin memurlan ayn ayrı arazi maiiklcıiyle .rl,ut,,p ol."kt a,..
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Toplulaştıımanın tanı.rırnı Sayın Köy Hizrnetleri Tplulaştırma Şube Müdürü

Sj"nin U"y güzel bir şekilde yaptıIar. Ben buna biraz daha ka&ıda bulun-

mak isterim.

Toplulaştınna, Parçaıl ve hisseli arazilerin, modem işletmecilik csaslanna göre

birleştiıilip, bütiinleştirilmcsidir; kısa anlamda, dar anlamda deyimi budur,

Geniş anlamda arazi toplulaşttırna ise; parçalanmış mülklcrin modem

işletnecilik esaslarına göre birteştirilmcsinin' yanı sıra, geıckli arazi slahının

yaprlrnası, yol pbekesi, sulama hizmctlerinin götürülrnesi, köylerin yeniden

cuzenıenmesi, iş|etınelerin lslahı ve yeniden düzenlenmcsi ve modcmizasyonu-

dur.

Aıazi düzenleme çalışmalan kadastro ile tabii ki doğrudan ve yakından ilgili-

dir. Önceliile toplulaştırrna ilanı yapıldıktan sonra, bizim tabii ki kurumumu-

zun uygulamaları, Köy H_izınetlerindc Saadettin beyin söylediği uygulama|ar-

dan ti-raz farklı olabilir. Önce toplu|aştırma yapılacak alanlarda vcya yapllma_

st düşünülen alanlaİda etüt çalışmalanl yani o alında toplulaştırmaya ginrıck

ekonomik olur mu ve ger€kli mi? Önce etiit çalışmalarıhı yapanz. Etüı çalış_

malan yapıldıktan sonra, burada idari prosedüİler yerine getiıilcrek toplulaştır-

ma için aıazi maliklerinden muvafakat istenir,

Şayet muvafakat alınamazsa, bizim ku,umumuzun, 3083 sayılı Yasanın bizc

,erroiş o1.1ugu yetkiye dayanarak ekonomik ve hukuki gerckçclcrlc cğer orada

topırıuşt.." yapılması gcrckli ve z.orunlu görülüyor ise, biz z-oıunlu toplu-

lnşt-nu l,".ua. ja alabiliyoruz. Yalnız, buladaki "Zorunlu toplul§tırma kaıan"

Oeyimi, geçmiş scmpozyumlaIda, bu konuda yapılan birtakırı scmpozyumlarda

yunlrş uİluşl*uk,". Yani zoıunlu toplulaşnrma karan alrnması, sadece karııı

İrn.u", içİn zorınlu bir toplulaştırma karan alınması anlamına gelmekte,

Fakat, malİklerden bu kaıar arif€sindc, bu karaıdan sonra maliklcrdcn tekrar

tcrcih alınması veya gönüllü toplulaştıma gibi ayn| maliklere uygulanan

işlem,ler dc zorunİu İoptuluşt,rno kararı alrııan ycrlerdc uygulınmaktadır,

Farkı, sadcce ilan açısından zorunluluk farkıdır,

Tabü ki, konuya yavaş yavaş burada yalJa§mak <lurumundayız, Öncelüle

Tapu ,e Kadasİro Müdürlüğündcn, Tapu Sicil Müdürlüğündcn gerckli toplu-

laşİrma içiı zorunlu vc geıekli olın standıut tot,ografik kadıstral hariüitlar

u"y" ,*ru hukuki kadastraI altlıklaı vc tapu kıyltlan önceliklc temin edilir,

Buniaı, tabii ki bizim uygulamalanmızda bilgisayaı ortamtnda sayısallaştırma

yoluyla, geıekse tapu kayıtlannda da kullanılır, Bunlar kullanıcıya sunuluı,
'Buradaki - 

tapu kayıüan bilgisayar oığmında girilmcsindcki amaç, bir liste ha-

linde, ktltükrcn çoİ listc halinde, bu bilgiler kullanıcı önüne alır ve paftalan

da önüne alaıak burada planlama aşamasına gcçer, Burada kadastroyla

ilişkileri açısından değineccğim birtakın hu§uslar var, Tabii ki bcn mes|ek ola-

436



rak şu anda - Sayın Başkan da burada vurguladı - Ziraat Mühcndisiyim, ama

Harita Mühendisliği ile doğrudan ve yakından ilgili bir branşnr topIula§tırma.

Esasında ağınlıklı olarak, haıila ağırlıklı da diyebilirim burada, uygulamanın
içinden gclen bir kişi olaıak.

Öncelikle bu saİhada, sayısallaştırma sathasında tabii ki binakım hatalar orta-

ya çıkmakta. Bu hatalar -Sayın Köy Hizmcderi Şube lr'liidürü arkadaş da bu-

rada belirttı hisse hatalan, isim hatalan, yüzöIçümü hatalan; aynca belirtme-

diği bil husus vardı, davalı parseller hususu. Burada toplulaştırmacının önüne,

tabii ki bu hiss€ hatası, isim hatası, yüzölçümü halası v€ davalı parseller

büyük bir cngel tcşkil e&nekte, ömeğin, ben daha gcçerli bü örnck vere-

ceğim; Şanhurfa ilinde, Akçakale Eke Köyünde l3 no.1u parsel -hisse

hatasına ömek veriyorum- 94 dekar 95l metre kaıe. Maliki Mustafa Bi7.gin

Ahmeloğlu. Tapu kütüğünde ayncn böyle. Payı.95 bin hissede 66 bin 654

hisse. Diğer paydaşlaı yok. Askı ilanına bakttğırruzda acaba unutulmuı mu

diye, burada da diğer paydaşlann olrnadığını görüyoruz. Tabii ki, Mustafa

Bizgin bizc 94 dekar 95l nıctre karclik hissede, k€ndi hissesine düşen 66

dekar 4l9 rn€Ec karelik bir hissğye muhatap. Bunun dışındaki kalan hisscnin

ne yapılacağı burada bir tartışma konusu oluyof.

Aynca, billeşmeyen hisseler vaı; yani l/l or.ınınt aşan hisseler var. Ve isim
hatası olaIak Köy Hizrrrtleri Şubc Müdürü, Toplulaşma Şub€ Müdürü a*adaş
da belirtti; aynı isim, Amet Melik, baba adı Bekiı vcya Ahrrıct Melik, baba .

adı daha değişik bir şekildc yazı[mrş, isim hatalan var. Buradaki bizim uygu-

lamarxzda, tabii ki bu şahıslaı ayn ayn dCğcrlendirilme durumunda oluycır

öncellikle. Uygutayıcı köye gittiğinde, tercü aldığında bu şahıslan ayn ayn

malik olarak görüyor hukuki olarak, arna köye gidildiğinde bu şahls diyor
ki, "Bu parset de bana ait, diğcr parscl dc bana ait, bcn aynı şahısım. bu

isirnler benim." Şayçt biz bunu köyde tespit ctüğimiz zaman bilirkişilerlc
veya köy ihtiyaı heyetiyle, köyün ilcri gelenleriylc ve gerçekten buna ikna

oluyorsa, biz buna şu şekildc bir çözüm bulduk: o isme veya o isimlere

sahip olduğunu iddia eden şüıslann arazisini tck paIça halindc ve müşterek

mülkiyet halind€i mesela, Bekir Balh Ahmetoğlu, Bekir Ballı Mehmetoğlu

aynı şahıssa ve hisseleıi ll2, |l2 ise dcğişik paısellercle, biz onu bir paıscl

haline getiıdimiz zaman, Bekir Batlı Ahmetoğlu ve Bekir Balh Mehme-

toğlu'nu aynı şekilde l/2, l/2 hisse olarak bir parsele vermekteyiz ve çözümü
pratik olarak bu şekilde bulduk.

Yüzölçümü hatası konusü, tabii ki önen i bir konu. Burada yüzö|çümü

hatası olan parseller Kadastro Kanununun 4l nci maddesine göre düZeltil-

mekte ve ilgilisine bilgi verilınekrcdir. Tabii ki, biz yüzölçiimü düzehilrniş

şekilde görerek işlemi yürütiiyorüz.
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Davalı narseller konusu var biı de. Yani, burada malik sütunu boş, tamamiyle
boş, muhatap yok. Şöyle bir örnck vcrcyim bu olayln bı_ıyutuna: zlo bin hck_
tartık bizim pıoje alınırnızda, yani ,{00 bin dekaılık alanımızda yaklaşık 25
bin dekarl* alan bu şekilde ve dağınık şekildc davalı parsellcr. Bunun da

çöziimünü şu şekilde, aynı zamanda çözümünü dc tabii k burada söylemek
durumunda kalıyorum; davalı parseller şkilleri düzcltilcrek o blok içerisine
yefleştirilrneye çaLşılınakta. Bu şekliylc uygulamalaı şürdürülmektedir.

Benim viyleyeceklerim bu kadar Sayın Başkanım, tcşckkür cdiyorum.

OTIJRUM BAŞKANII_ Biz teşekkür ediyoruz. Nc giizcl, zamanı daha iyi
kullandını z.

Sayın Bekfu BALLI arkadaşırruzın gü7.el bb mesajt var yahut bana çok güzcl
geldi, umanm siz]ere de güzel gelmiştir. Kadastro altlıkIarırıın nitelikli o|ma-
yanlan da var tabii, bunu kimse inkar etrniyof. Ama, güzel bir şeyle, ifadeyle
kaşımrza çıkıyor diyor ki, "Toplula;urma bir kadastro yenilenmesi" diyor. Bu
kıısal alan için de geçerli, kcnsel alan için de geçcrli. Demek ki, biz nitclik-
siz alanlarda, yani bu tip düzenlemc çalışmalafl yaygınlaştığı sürece kada§tro-
culann sounlan da umarız azalacak.

Bundan sonraki aıkadaşımız Sayın Zcki [İlXelr'l-İ'ac kendi ilgi alanı
açısından konuyu değerlendirecek.

zDKİ İJLKENLi- Ben daha çok Kent§cl Toprak Düzcnlcmclcrinden bahset-

mek istiyorum. Zira şimdiye kadar hcp Kadastronun problerrılerinden veya
alışılage|ıniş yönteınleı kulJanıldığından, ve bu yöntemlerin iyileştiıilrncsi son-

cunda neler yapılabileceğinden konuşuldu. Bu aıada Haldun hocamın bir sap
taması vaıdı; o da; bu şekilde devam cdildiğindc, kullanacağımrz araç ne

olursa olsun, §onuçta gene birtakrm sorunlaıla kaışılaşılacağı idi.

Kentsel Toprak Düzenlemeleriyle ilgili konuşmaya başlamadan önce, Kcntıen
konuşmaya başlayalırn. Kent denince insanın aklına hcmcn "Kamu" geliyor,
Kent ile ilgiü, toprak ilc ilgili uygulamalarla uğraşan meslek mcnsuplannın
hepsi birer kamu göıevlisi. En basit anlamıyla, "Bclcdiye" adı verilen bir çatr
dhnda da bir kamu görcvi uygulanmaya çalışılıyor. Aynca bir dc "Kamu
Yaran" konusu var ki, toplumda üzcrindc pek konuşulmayan, ashnda sadece

Türkiye'de veya gelişmekte olan ülkelerde değil, tüm ülkelelde önem taşıyor.

Şöyle bir bElangıç yapabiliriz; bugün bir Harita Mühendisi neden bir irnaİ
planrnın aplüasyonunu hazırlaınaktadır ya da bir plancı oedcn bir plan yapma
gereğini duymaktadır. Bunun nct olarak tanıİnlanrruş, tek bir cevabı yok. Yani
her ne kadar iki mesleğin kurum§al niteliği oluşmuş ve toplumda kabul edil-
miş olsa da, bil takım ıanlm güçlükleli vaı,. Harita Mühcndisiliği mesıeğinin
adrnın sonundaki mühendislik fen bilinıleri iarafından tanımlanan mühcndislik-
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En çok, sosyaI bilimlere yaklaşnıış gibi görünüyor. Eğer Harita Miihendisiliği
analitik kökcnleri taın olarak bclli olan ve bclli yöntemleri kullaııarak kesin-
likle doğru ve aynı çözümleri ürctcn bir mühendi§ıik dalı olsaydı, harita vc
kadasto uygularnalarında bir soun çıkmazdı. İyi bfu yöntem bulunurdu, plan-
lana gayet iyi §lerdi. Bu ikisi çakıştığı takdirde. sizc verilen arazinin dırrumu
ve mülkiyet doku§u nc olursa olsun, siz d€ıhal bir sonuç tiriine
ulaşabilirdiniz. Ama bcnim sorgulamak istediğim teknik yönıcmlerden çok işio
"meşrutiyeü" işte ilk hata brırada yapılıyor. Planlama ki şehir planlaını olsun,
kilgc pIanlama olsun; genellikle diğer mcslekleri teknik olarak görme
eğilimindcdir. Yaıi plancı planı yapar, gelen sonradan gelir. Eğer plan ka_
dastral doku üzerine yapılınışsa, b€ni bir doku varsa, genellikle bu plancıoın
pek derdi değildir, bu harita mühendisinin pro6ıemidir. Planm onay sürecindc,
parselasyon planlan yapılırten, toplulaşürma veya düzenleme ortakik payı he-
saplaıı sırasında da bütün sorunlar,ortaya ç*maya başlar.

Eğer siz §ade.€ teknik olarak yaklaşır ve tiım bu sürcç içerisinde, saıreci §or-
gulımıılan yöntcm ürctreye çüşrsanız; yani lotcrgraph'ın en yeni sistcmini
ya da Zciss'ın saysallaştıncılannı kullanırsanız veya hiç aklıınıza gelıneycn
teknülerlc hava fotoğrailafına başvurunanrz ne olur? Haldun hoc nın
dcdiğnc geIiyoruz hiçbt şey olmaz.

Heniiz, sade.e ç€rçevesi belli olan ve içinde ne olduğu belli olmayan bir
kaınu yarannı yerine getirm€k için,20 sene sonraki mülkiyet düzeni sınırları,
yapılaşrrıa düzeni, ağacın dikileceği yeri santirnetresine kadar bclirlenmiş bir
belge üretirseniz, bu her-ne kadar üzerinde önelnle durutacat bir yasal belgc
ol§a da, göfdüğünüz gibi bugün bütün şehir planolanna. ..Burası ne zaman
planlanacak, Ankara'nın hali ne Hocam?" gibi sorular soru|rnakiadır.

D€mek ki, şirndiye kadar kullanılan planlama yöntcmleri ve bunun diğer mcs_
lcklcrdeki, şu anda konumuzla ilgili olduğu İçin harita mühcndisleriyle olan
ilgisi tam anlamıyla kurıJlrnAİnrşhr. Yani, şdyle biı dıırum vaı.: Bir belcdiye
ve sürekli korunan, ycrine getirildiği xiyleııcn bir kaınu yafan kavrarnı. Pcki
kamu yaran nedir? Yani kamu yarannın anrmını yapabilir misiniz? Kamu
yafannın nct, kapsamtı bı tck taıumını yapanazsınz. Çünkü, kamu yar.n, sa-
dcce çeryvcleri bcIirleom§ olan vc süin toplumsal gelişırrnize; bu tiir aop-
lantlanrı ne kıdaı çok, nc kadar süıkta, ne kadar ataııda, ır kadar çok in-
sanla yapılınasına bağlı olan; yani, toplımun içindc bulunduğu katkııuna
dtlzcyi, ah|ak vcya kutlandığı tckno§i sayesinde içi doldurulabilcn bir kav-
raındır. Tanımrnda, üıkeıer arasında olduğu gibi, yörelğf arasında da faİt
vardır. Dolayısıyla kaınu yarannın nc olduğu konusunda kcsin bir tanun yapa-
ınazsınız, atna karnu yarannın kcndi '.Kamu'nuz için anlaın' tatrırDlnı yapa-
mazsanlz veya açık bırakıısanız, kamu yarannı da uygulayaınazsınu. Zirla, &n
biı plancı olarak yapüğırn hcr şyin hakikalen karnu yaranna olduğunu iddia
erjğim gibi, yasal olmak i§Pat da cdebilirim.
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Honcn ıkhmıza şu geliyor: Bu kadar çok insan, bu kada çok kamu davası

açıyona; bir ptan daha uygulanmaya korımadan. daha paısclasyon planı

yapılınadan, kadasral mülkiyetdeyken; mülkiyetleı ilc oynamalaı, speküla§yon

8lıP başmı gidip; orada dcğiı toPlutaşblrnayı, t k pa§cıi karnulaştlrınaya

gücüniizü yetoeyec€k bir yert sizi g€tiriyğsa; dolmuşta, otoHİ§te herkes irnar

gcçmiş y€rı€rd€n, imar geçıEmiş yerlerdcn, tapulardan, miraslar, vergilcrden

bahsediyorsa. demck ki ya bizde kaınu yaran metrekareyle ölçülüyor, ya da

hcrkcs bir şckildc kamu yaranna olduğuna inarıdığı şeyi yapıytr vc

dolaysıyla biz bugün burada bunlın tartışıyoıuz.

Şirndi, planlana ıçısından karnu yaraını geleneksel parsclciliğe indiriıscniz

karşınza şu çıkar: Ncdir yapılan? Heıİıangi bir yeri planlatnak isüyorsunuz,

dur, balon garip olan budur; "Herhangi biı yeri, herhangi bir bireyin planlat-

mak ist€mesİ', beıki de dünyada çok az ülkede kaışılaşılan bir durumdur.

Çünk{ı, planlaıra madcm kamu görevidir, o zaman niçin biıeysel olarak hiz-

ıreı itrctimi yoluna gidilırıekıcdif? Yaııi, siz kim oluyorsunuz da, bir plancı

butup plan yaptıyorsunız? İş. şirylc yürütü|ınekEdir: Her plaırn bir smın

vrdır. Şimdiye kadar uygulanan plan, tapsanlı planlamadır. şı,mullü pıınla-

madıİ, Bu bir oıorite veya bir birim oturıp planı yıpc.
aria§ndan parsclasyonu, yani ilcri döneınlcrde üzcrindc hat iddia cdibbilccek

mülkiyct dokusunun kığıt üzcrinde, planın geıiıdiği esaslaı çrçevesindc üç

boyutlu ortama aktanlınasını gerçckleşthir.

Siz daha planr yapartcn arsa fiyatlan katlaııınakta, büyümckto; değil hari-

tacılarla kooıdinasyonu. hiçbiı birimle koordinasyon olın«iığı için arkasından

ek §ler ürcmektedir. Yani, plan bittitt€n soora Pafsclasyonu yapılıı, parselas-

yonu bittikt n smıa hizırct gidcr, uygulaına aşrnasında da gidip iki parscl

saün a|jİsaırız bunun tcscilini yrytırmaya kalkarsanız, ıekrar başa dönersiniz.

Dolayısıyla, bclediye hizrnctlcri yavaşar. Bugün belcdiyede nc yapıldığını

düşünclim. Bir belediyc nc iş yapar? Yol yapar nu? İmar Daiıe Başkanlığı

yol yapmıyla Yolu hangi birim yapıyorsa yapar. EGO nc iş yapar,

ECiO kgddi işini yıpaı, ASKl kendi işini yapar. Dolayısıyla, hiyeraşik olaıak

belediycnin içinde bütirn bu hiaret alrmlan vcya hizrnetin gerçekleşürilıncsi

paylşılmıştı. Şindi, tmar Daiıcsine bakalırnı İmar Dairesi nedcn yavaş

çatışu? Neden Türtiy€'dc hertcsin ailesintb biı tarfik şehidi ohası gibi, hcr-

kesin ailcsinde bir ıre İınar'a işi dii§müş, imaıdan ağa yanmrş birisi vardır?

Ncdcn bu; irnar'a dilekçc verir§cniz, aln ay sonra siza hiç anlaınadığınfl bir

eevap gclir. Yani, bu nedir, nedcn tiiyle işler?

Bakınrz ncdcn b{iyle işler; kapsamtı planlamayla gideneniz,20 scne sonra

üzerindc oc yapılacağını kestircınediğiniz, ama bclli bir plan dahilindp

gizüğiniz, daha sonra yasal olarak oİıattığnP bir bclgeye güvenirseniz, bu
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belge değil 20 scnc, daha uygulama süresinde şişccektir. En ilginç
örncklerden birisi, bugün kamu yaran kaıraınrnın düzenleme onaktıt payı
kapsamrnda ele a|ınması ve planlanan alanlarda arazinin yüzde 35'inin karşıl*
vcrilİncden alınmasıdlr. Bu clbenc gercklidir, ama bugün Ankara BüyükşehiI
Belediyc'sinin küçük bclediyeleri, yapttklan uygulamalarda değil yüzdc 35,
yüzde,16-50'leıe varan karşılıksız Paytar alrnaktadflar. Nasıl almaktaı!ırlar?
Bakın şöyle almakadırlar:

Yöneticiler, plancı kadro ve oradaki bu yasal kadro düzcnlcmc ortaklıi
payınln ne kadar çok alrnırsa, kamuya o kadar çok faz.la yaıaI gctireccğini
umduğundan, sağda srılda, sivilce çıianr gibi her parselin yüzde 35'ini, yüzde
40'ını, yüzde 5O'sini, nc kadar alabilirse almakta, dolayısıyla önümüze yavq
çalışan bii belediye, rengarenk kolaj şeklinde, ama ağzına kadar kamu
mülkiyetiyle dolu, fakat hiçbir şey yapamayacağınız bir pafta -ancak paık ya-
pabilirsiniz- çok hızlı çalışan zavallı haritacılar çıkmakta<lır. Dolayısıyla, yapı-
lan iş planlama deği|diı. HalbuK teorik olaıak düşündüğümüzde şunlal
çıkıyor:

Haıita Mühendi§i ile Plançı ne zaman çalışır? Plancının devrcdc olmadığı
sürcde kada§tral mülkiyet dokusunun veya hali hazr haritanın, eğimin,
çıkarılması işi bir göıevdir, yapılır. O, plancıya altlık olaıak getiı. Daha sonıa
çizilen planın hayata geçirilebilrnesi için, harita mühendisiyle bire bir ilişkide
bulunup parsellcri adam gibi düzcn|enecek şekilde oıganize ederscniz, ileride
sorun ç*maz. Ama, bu yapılmaınaktadu ve şu anda plancılar sadece mevtut
planın sorunlannı çörnek, haritacıların da bunlan yasal halc getirme üzcre
tık!İ tıkıf uğraşmaktadırlar. Bu yüzden yavaştu belediye.

ikincisi nedir? Kadastral mülkiyet Parçalanması, kadastral mülkiyetin yrsal-
laştınlması, imar planı kavramlan kesinlikle birbirine uymamaktadır. Plan
yaİdır ama uygulama Politikalan eksiktir. [İuS yöresinden size biİ ömck vcre-
yim; ulus Tarihi ke nt Merkezi planlama projesi. Şimdi şöyle bir alan
düşünün: Bir kent parçası l923'te Aniara'ntn kendisi. Daha sonra, sosyal
dönüşüml€rden ötürü, merkezin kaymasından ötiirü, mekopolitan alana ycni
yatınrnlar yapılmasındaı ötürü büyük bir iç gtiç ya§antyot. Bu tabii uzun Za-
manda oluyor. Gördüğümüz konaklar aileler arasında paylaşılıyori derken
işs2ler arasında paylaşılıyoı: ve şfuirdi gittiğiniz zaman giremcyeccğiniz me-
kanlaı ortaya çıkıyor; fiziksel olarak, sosyal olarak. Bunu gccekondu ile
kanştrmamak lazım. O apayn bir olay.

Şimdi, çöküntü alanlaıı, yani Ulus bötgesi, Plana baküğınız za.oan kcntsel sit,
son derece önemli. Fizikscl olaİak bakt!ğınvda, basit ptanlama müdahele|eıiyle
imİan yok ayağa kaldıramazsınız. Çünkü, olay ikinci boyuttan, mülkiyencn
kopmuş durumda.
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Dolayısıyla, şöyle bir yere geliyoruz. Elimizde kadastal bil doku vari yani.

elimizde kada§ğ-al bir doku olduğunu sanıyoİUz. Bir bakryoruz ki, bizim plan-

lama yapmak için uğaşhğırruz alanda, aslında biı imar planı yürürlükıe.
Fakaı, arazi fiyadan o kadar artrnış ki, adam kadasıral doku üzerind€ki

dükkanını, apirtmanlnı| evini yıkıp, imarın ona verdiği hakkını kullanmıyol,
rant yiyoı ve bil umut bekliyoı; belki daha fazla olacak. Ve siz plan

yaptyorsu-nuz, diyorsunuz ki, "Kardeşim, burada kadastal mülkiyete

dönülmesi esastıİ," bitti. Çünkü korunması gerekeri doku kadastral mülkiyet
üzerinde. Bunun üzerine imaıı çizemem. Eğer, imaıı çizersem. kadastra] doku-

nun üzerinden ginnem gerekir, adı imar planı otur, hiçbir işe yaramız;

mülkiyet diizeninin kadashaldan imara geçirilmesidir.

Şimdi düşünün, elinizde bir parsel var. Mesela, hemen bir örnek, Bit Pazafı.

Yüzde 60'ı kadastıal olaıak yiizde 40'ı imara göre yapılaşmrş. Binalar birbir-

lerine tcrs tcrs bakıyorlar ve siz diyorsunuz ki, "Kadastral mütkiyete döndtim"

İmara görc işini yapınış olan adam size he diyecektiı? "Bir dakika, b€nim

bufada 9 kat ha*kım vardı,8 kullanmrştım, müktescp hakkrmı istiyorum." Ka-
da§tra! mülkiyette olan adam ne diycccktir? "Bcn enayi miydim, adam orada

9 katlı binayı dikerkcn, siz şimdi geldiniz, kent doku§unu koruyacağıZ diye

bir halt ettiniz, ben burada 2 katlı binada mı oturacağım? Adam 9 katı

dikti," dose ne covap vereceksiniz? İşte bugün planlama da, hafita

mühe ndisliğ'|nin işleyişi de buna cevap bularnamakta. Bugün inanılmayacak

kadar fazla miikteseP hak davalan var. Yani, kullanmadığı hakkını talep edi-
yol adam. Siz bunu değil iki boyutlu mülkiyet dokusunda işlemek ve

çözmeğe çalışın, hiçbir şey yapar yorsunuz. Basit teknikler bu boşIuğu dol-

durmuyor.

Buıadan şuraya gelnek stiyorum: Yani, bir an|amda haritacıyla kuyumcu

benzeşiyo. Çünkü, eline bir şy veriliyor, buia bir emek harcıyor, bunu

yasal olaıak kullanılabilecek yapıya kavuşturuyor. Ama maalescf harita

mühendisinin oynadığı şey altrndan daha fazla para ediyor. Dolayısıyla, ttpkı

plancı gibi, harita mühendisi de, ki tcknik açıdan daha yatkrn olduğundan

öttirü birtakırn şyleri yasallaştırmak yolunda emin adımlarla ileıliyor.

Bu nasıl üst §inden getinebilir? Yani, baklnz şöylc bir çağda yaşıyoruz: Söz
edilen cn önemli şy bilgisayaf. Bakın 5 sene önce bu tür toplantllaİ
yapıldığında, alt kat ağzına kadaı o makinalarla dolu değildi. Bugün coğrafi

bilgi sisiernlcri, askeriyeyt€ de çok yakın bağlantısı olduğundan, bilgisayar
alanında en öncmli ilerlemeleri kaydedcn teknolojilerdir. Fakat, eğer türkiye
gibi topluınlarda biz bu işi adam gibi yasal çerçevesine oüırtuP koordina§yon

aşamasında cle almazsak ne olacaknr?

Bugün harita mühendisleri de tıpkı plancılar gibi, acil servis sorunlaıı ancak
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mühendisIik müdahale|eriyle günlük olarak çözülcbilen büyük mctroPollerde
veya büyük meğopollerin genişleme baskısı altında olan tanm arazi|crinde
belli biİ teknik görcvi yerine getiren birtakım adanlar olaıak algılanmaktadır-
Iar. Ancak bunun değişmcsi lazımdır. Dolayısıyla, yasal bir çeıçevenin, bban
önce bahsettiğim o mükt€scp hat olaylannın daha planlama yürülülürken,
henüz mülkyet dokusu çözülürken ortaya çıiınasını önleyecek bir yapıya
kavuşması, mülkiyct üzcrindeki bu yoğun ilginin biı yerlere çekilıncsi, yani
kent yaşam vergisi mi uygulanacak, kent emlağa vergisi mi uygulanacak,
yoksa Sayın Tekeli'nin belinaiği gibi 3 boyutlu bif milkiyct hakkı mr
taoürlanacak ve bu haritacıIar için ne anlam .taşıyacak? 

Çiinkü 2 boyuna
uğTaşlyoİuz, bunun yasal çerçevesi nasıl kuıulacak? Arrık bunun tamşma§ı ge-
rekmekte ve en önemlisi, koordinasyon problenılerinin de çözülm€si gerek-
m€kte. Harita mühendisi harita mühendisi olarak sonİadan müdahale eniği,
plancı da brtakrm şeyleri çizip ona devrtttiği ortarılarda bunun gerçekleşmesi
maalesef olnrayacaktıİ.

OTURUM BAŞKANI- Sayın Zeki ÜıxeNıİ'ye biz de teşekkür cdiyoruz.
Kendisi konulara teorik açıdan baktı, buna göre çok temel sorulaıla başladı.
Gerçekten de uy8ulamada karşılaştığımız sorunlarla yine çözıneye devam ede-
lim aına, zatnan zaman bazı temel sorulan da sorrnaıruz gerekiyor. Mesela,
bu düzenlemeleri niye yaplyoruz? Heüalde birtakııı sorunlann çözüriü, bu
temel sorulan sormaktan, bunlaıa yanıt aramaktan geçiyor. Çok öncırıli bir
solu, hakikaten üzcrinde diktatle düşünmemiz gerekcn şy, kamu yaran
dediğimiz şey ne? Yani, falan parselden yüzdğ şu kadar almakla kamu yara-
nnı mı koıuyoruz? cerçekten de bu arkadaşımv bizim şu günlük televizyon
deyimiyle, beyinlcrimizi tokatladı, özellikle uygulayıcı arkadaşlann. Kendisine
t€kraİ çok teş€kkür ediyorum.

Uygun görürseniz, ikinci turu şu şekilde yapmayı düşünüyorum: Bu konuy|a
ilgili aıkadaşlar, dinleyiciler, deIegeler, sğulannı isirnlerini bcliricrek ve hangi
konuşmacıdan cevap beklediğini de mümkün§e beıirterck sorulannı sıralasınlar,
düa sonra da yan*laıa geçelim.

Bu yönternle ilgili çok önemli biı itiraz yoksa, bu şckilde uygulayalım. Peki.
sorulara geçiyoruz. Buyrun, isminizi ve kime şoru yönelniğinizi dc.__

zEKi KARAHAN- Şimdi kamu kurum.lan arasında yeteri düzeyde eşgüdiıİn
ve işbiıüği olrnadığt için, özclliklc kontrolörlük hiznctl€ri çok aksak.yürü-
ıncktediı. Düşünebiliyor musunuz, binlerce hektar arazi toplulaştması çalışma-laııı yapıyorsunuz, ondan sonra onlarca, yirmilerce dosyay ahyorsunuz, yeni
mczun olrnuş vcya yeteri düzeyde bu konudan anlamayan bir meslcktaşımın
önüne göti,irüytrsunuz ve diyofsunuz ki,..Arkadaştm, siz bunu kontrol cdin.''
Ve Kadastro Genel Miidürlüğü de bu arkadaşımızı görcvlendiriyor. Yani, bin-
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lerce hektar bir arazi ıoPıulaştırmasını bir haıita mühcndisi aıkadaşımızın

kontrol etsnesi hiç otanaksz, yani bu mümkün değildir.

Tabii bu da txiylc olunca, arkadaşımız orıu kontİol cdcmiyor ve sonuçta çok
yanhş olarak hatalı parseller tescil edilmekte vede daha sonraki çalışmalara bu

haıalı işlemler, hatalı çalışmalar aynen §irayet etrnektedir.,

Şimdi, ycri gelmişken genc söyleyeyim, tat ii sorumu Kadasto Genel Müdür-

tüğü t€msilcisine soruyorum.

OTURUM BAKANI- Sayın Kaıahan, lütfen özetle, çünkü ne kadar soruıan

kısa Ve öz tutaEak o kadar Soru sorma olanağımız o|acak, lütfen.

zEKi KARAHAN- Şimdi, bu konğoıülük hizmetlerinde ne düşünüyorsunuz,

yani yeni bif örgütenmeye gidiyormusunuz?

OTURUM BAŞKAI\II- Biz teşekkür ederiz. Mchm€t bey, buyurun,

MEHMET DoĞAN- Sayın Takka, "fuazi toPlulaşğnnası taPuyla başlaİ ta-

puyla biter, ölçmeyle başlar öıçmeyle bit€a' dcdil€r. Sayın Ballı da "Toplu-

İaştırma harita ağırlıkh bir işledir" dediler. Düşüncelerinin her ikisiııe de

katllıyorum, çünkü kendileri bu sorunlan yaşamış insanlaıdır, gönnüşleıdir,

düşüncelerine katılıyorum; çünkü gerçeğin ifadesi olarak görüyorum,

Gene duyduğuma gtire, edindiğmiz bilgiye göİe Köy Hizrneılerinde yeni ba

örgütlcnrD€ye gidiliyor. Bu öİgütlenme srrasında, kendilerinin de beliıtiği gibi,

hariıa hizmetlerine eşdeğerdc öİgütlenİne yapılacak mı<lıı, bu konuda bizi ve

burada bulunanları bilgilendirirse ben sevinir.

OTURUM BAŞKANI, Başka soru sormak isteyen?

YÜKSEL SUNGURçETiN- Sayın üken'e bir soru sormak isüyorum.

Kcntlerin gitgide büyüdüğünü ve imar planlaıı uygulamada, imarlann zama_

nında uygulanması ve bireysel imar planı uygulamalan yapıldığından xiz eni-

ler. En sonunda da, kentlerdeki bu iınar uygulamaları, kat yükselmelerini en-

gcllemek için, acaba kent yaşamına vergi mi getirelim dediler, Bcn de derim

ki, kentlere gitgidğ yığılrnayı bir zamanlar teşvik ettik, gccekondulara taviz

vcrdikl bu insanlar, bulunduklan yerde geçim §ıkıntısı çektiklcri için kentlere

gelmişlcrdir. Bunlann yaşarna zorluklıırını daha mı artıralım, yoksa yaşamayı,

kolaylaşuracak önlcmlcr mi getirelim diye düşündüm.

OTURUM BAŞKAN!, Teşekkür ediyoruz. sayın Yüks€l hanım, Buyrun,

rEvzİ ŞENTÜFEKÇi- Ben toplulaşurmayla ilgili konuşmacılara sormak isti-

yorum. Tapuyla başlaf,' kadastsoyla başlar; neticede yinc öyle bit€r: o

, doğrudur. Ancak, bu işler yapılırken organizasyonun içindc kadastır, kurumu-

nun olmayışı, uygulaııada büyiik aksaklıklara, duraksamalara neden oluyor,

Bu organizasyonun içine bir biçimde sokulamaz mı? Ömck veısem uzun mu

sürer bilemiyorum.
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OTURUM BAŞKANI- Kışa olmak koşuluyla tabii, açıklayıcı olabilir. Buy-
nın.

rEvzi ŞENTÜFEKÇi- Şimdi biz teknik yönetmcliğimizdeki işlerin yapım

şeklini anyoruz, işte taş anyofuz, beton anyonrz, büyüklük anyoruz hassasiyet

anyoruz. söylediğimizde, müteahhit, -ihalede bunlar yoktui ben parasının
almadlğım işi nasıl yapanrn?" diyor. Neticede, işvercn Köy Hizmetleri
görünüı, işi yapan mütcahhit, kontıol birimi biz olunca, biz karşımızda muha-

tap bulrnakta Zorluk çekiyoruz. Müteahhit paraslnl almadığından yakınlı, ihale
biiyle biı şeyin olmadlğlnı söylef Köy Hizmetleri t€tnik Personcl açtsından

yetersizdfu, bu kontolları ben yapamlyorum dcr, sorumluluk tümüyle,
günahıyla, vebaliyle, keşke sevabı olsa biraz da, hepsi bizim üzerimize yıkılıı.
Bckleme deniliı, efendim l yıl, 2 yıl çalışmasını Südürdüğü bir toplu-

laştırmayl, 1 ay gibi kısa zamanda, "Alın, k<ıntrol cdin tescil edin." Ne hik-

metse o, pek anlayamam. cevaplanırsa sevini-rim.

OTURUM BAŞKANI- Teşekküı ederiz. Zerrin hanım, buyrun. Bayanlann

önceliği vaı biliyorsunuz.

ZERRİN DEMiREL- Bayanlar öncelik istemiyoı ama eşitlik istiyor. Ke ntsel

ve kırsal toprak düzenlcmelerini, bu konuları irdelemcyc başiadtğırnrz doktora

çalışnıalanmrz sırasında konuyu sadece ttizel ve teknik boyutuyla değilde

bunun yanr sua toplumsal boyutuyla ele alma ya_lilaşımını kazanmamrzda

sayın Haldun Özen'in meslek içi hiyeraşiyle, Haldun ağabeyimizin yeri çok
önerrı]i.

Onun bu öğretisinden pay alabildiğim için bcnde kendimi hep şansh ve

güvenli gftdüm. Bu öZ güvenden kaynalılanarak şöyle bb saptama yapmak is-

tiyorum ve bu saPtamanında galiba onaylanmasını aIZu ediyorum. Kensel so-

runlarını çözümünün kıısal alanda yaptığı inancındayım. Kcntleıdeki yaşa-rn vc

yerleşim sorunlannı çözebilmeniz için kcntscl sorunlara pragmatik bir
yöntemle yaklaşmak yerine, ona köktcnci bir çözüm getirebilmek için kırsal

alanda bütünteşik bir kırsal alanı geliştimeye yönelik bir plan yapmalıyız.

Kıısal alanlarda yeni iş uğraş alanları bulmalıyızki köyden kente göç olmasün

köyde yaşayanlaı yine köylerinde kalabilsinleı.

İşte böyle bir planı eş güdümlendime onu bütünlemc ı,e planl uygulamak

içinde bizim mesleğimiz bu konuda bcliıli işlevleıi iistlencbilecek konuma ge[-

melidir diye düşünüyorum ve mesleğimiz de kcndini bu biçimdc yenileme ve

buna hazlıiamalı diye düşünüyorum ve bununda onaylanmasını istiyorum gali-

ba.

OTURUM BAŞKANI- Biz teşekkür cdiyoruz. Şayın Zerrin Demirel'in soru

değil gatiba bir değerlendirme idi. zabltlara geçiyoı bu katklsına teşckkür edi-
yoruz. Başka katkı yada sonı sormak isteyen?... Buyrunuz cfendim.
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AziZ ARSLAN- Benim sorum sayın doktor Haldun Özen'edir. Doktor Hal-
dun Özen, şöyte bfu değcrlendirmede butundu, dediler ki temel kawarDlaı
sistemler ve gelecek iyi düşünülmedcn iıdelenmeden yapılan düz-enlemelcı sa
nucu, dolayısıyla pıoblemler halledilemiyor.

Sorum şu; Acaba bu arazi ve arsa düzenlemclcri konusu proplemlcrini haltet-.
mek tamamen yasal düzenlernelerle mi ilgitidir yoksa yasal diizenlemclef
dışında da çözüm yolları önerileri var nxdır? Tcşekkiir ederim.

OTURUM BAŞKANI- Başka? İzninizle son iki kişiye .daha söz vcriyorum.
Buyrunuz cfendim. Çünkü, şu anda 7 kişideyiz, l0 kişide olsun söz hakkı.

SERYET KARAMAN- Efendim ben çok teorik düzcydc bir şey sorTnaya-

cağrm. Beı,ı pratikten geliyorum. l989'dan tıeri arazi topiulaştırmasıyla i|gi|cni-
yorum, bizzat çalışıyorum yalnız bil kaygım val ki benim, Türkiyc'de bu ka-
fayla gidildiği sürece arazi bplulaşttrrnası. yapılmayacaktır.

Öncclikle sayın Şentüfckçi'ye bir şey söylemek isterim, scvabı var, ben bu
sevabı çok gördüm. Bu sevabı büyük çoğunluğununu da kamu kuıuluşlan
içcrisinde kadastroya ait. Ne zaınan nc kadar sıkış* durumda gitti isem ka-
da§trocu aıkadaşlanma, hiç bir zoIluk göStermeden büti.in gerekli kontrolleri
İıem doğru, hem çabuk şekilde yapmrştardır. Kendilerine tcşkküı ederim.

Bcnim şu bağIamda sorucak bir sorum var. Türkiycde 2 kuTum top]ulaştırma
yapıyor; Bir, Köy hizrrıetleri Genel- Müdürlüğii, bir de Tanm ve Rcformu
G€nel Müdürlüğü, Köy Hiznıetleri Genel Müdürlüğii isteğe bağIı toplulaştırma
yapıyoİ, tanm Reformu Gencl Müdürlüğü 308_ı sayıh yasaya görc istediği
yerde toplulaştırma yapıyor, özellikledc sulama alanlıırında.

Benirn sorum kısaca şu: .Hem köy hizmetleli tcmsilcisi, hem dc LTım refor-
mu temsilcisine aynı anda bu soruyu soruyorum.

Şimdi sorumu sormadan önce de şunu söylemek istiyorum: Toplulaştırma
önceŞi bir takım işler var: işte tapu kayıtlannın çıkarılması, nircngi potigonun
yapılması falan filan, işte bunlann hepsi yapılır. Yani bir ekiple siz, ne bile-
yim günde 20 nirengi yapalsınrz, l0 ckiple günde 200 nirengi yaparsınız,
onlar ko|ay.

Top]u|aştırmanrn sonunda, toplulaşnfmay, esas bitirecek olan şey yeni parsela-
syon planlarının yapılmasr ve bunlann köytü taratlndan onaylanması toplu-
|aştırmanın asrl problemi burada ve bakın ben Türkiye'nin ilk büyük bplu-
laştıma prqiesinde üç yıl çalıştlm ve gektik, tıkandık nerede tıkandık?
parselasyon p[anlarının köylü tafafından onaylıfilamamasında tıkanıdık. Ben
şimdi, sayın temsilcilere şunu soracağım: Sayn Saadettin Takka ve Sayın
Bekir Balh; l«sta_sınız nedir? Yani Sayın saadcttin Taklo isteye bağ]ı toplu-
laştırma yapıyor. Yüzdc kaçın kabulüylc toplulaştırma projesi kesinlcşil. sayın
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Bekir Ballı, aynı şeyi söylüyorum, yalruz zorunlu toplulaşhrma yapıyorlaı
yüzde kaç kişinin onayıyla toplulaştırına pğesi kesinlcşir? Teşekkür ederim.

OTURUM BAŞKANI- Biz teşekkür ederiz. 9. sıra arkadaşrmız... Evet, lütfen
buyrun.

NEVZAT ILGAR_ Ben Sayın Yunus Akay'a bu soıuyu yöneltiyorum. Tapu
ve Kadastro Genel Müdürü Sayln Yüksel Akın'ın <la öğleden önceki bildiri-
sinde gördük ki, Türkiye'de 15 bin civannda köyün kadastrosu tarnam-
lanrruştır henüz ve bunun bunun tO bin kadaıı veya Sayın Akav'ın ifadesiyle
9.500 kadarı orman köylüsiiyle ilgiljdir, yani orman kada§trosuyla dolayısıyta
bağırnlıdır. Çünkü, orman köylerinin, köy slnırlannın ormanla o|an sınıılannı
tcspit €trnck, mahsus kanununa göre Orman Genel MüdürIüğü'nc vc dolayı-
sıyla Orman Genel Müdürlüğü'nün kadastro birimlerine aittt.

Şimdi, ben şunu öğrenmek istiyorum: orman köylerinin kadastrosunu,
müIkiyet kadashosunu yaparken orman kadasü.osunun bitmiş olmasl gerekiyor
mu, daha ewel yapılrnış olrnası gerekmiyoı mu veya gcrckiyor mu?

Ve Sayın Cenel Müdür, 2000'li yıllarda orman kadastrosunun tamamlanacağt
gibi bir müjdeyi verdiği biı zamanda, acaba 9500 köyün kadastrosunun
Onnan Genel Müdürıüğü taraflndan, orman kadastrosunun, orİnan §lnlnnln tes-
pitinin o tarihlere kadar yapılmas sağlanabilecek mi? Eğer sağIanamayacaksa,
bunun için bir tedbt veya bunun için bir çalışma vaı mı?

Çünkü, orman Genel Müdürlüğü geçtiğimiz 3_4 yıl öncesinde bir ahlım yaptt,
özel sektörc açtı bu orman köylerinin srnrrlannın tespitinin yapılmasını, sonla
bilahaıe vazgeçü. ve biıdiğimiz kadarıyla 1973 yılından beri de orman ka-
dashosu yaPlyol ve daha bir o kadar bundan sonıada çalışırsa bu hız|a, hala
orman kadastmsunu bitiIemiyecektir. Teşekkür cdiyorum

OTURUM BAŞKAM- Biz teşekkür ederiz. Son soruyu sorrnak üzere siz bu-
yuıun.

Böylece sorulara da yaklaşık 20 dakika ayrrmış oldu, 5 konuşmacımız
olduğuna göre _5'er dakikada kenditcrine yönelti|en sorulan yanıtladıtları tak-
dirde, saat 16.30'da daha sonra.ld ofuruma gccikmedcn ba§liuna olanağınl
bulmuş olacağız. Buyurunuz.

isMAİL TAŞKrRAN- Ben sorunu Sayın Takka'ya yöneltmck istiyorum.
Arazi toplulaştırrnalaıını hala tüzük ile rni devam.

İkincisi, toplulaştırmadan sonra çıkan parsellcrin bir daha kilünebilme durumu
bil tüzüğe veyahut da biı şeye bağlanabitir mi? Yani, bölünmesine beııim
gönlüm razı olmuyoı; çünkü toplulaştırmadan sonra parselleı bölünebilir hale
geliyor daha önceden kilünemediği halde. Biz toplulaştırma yaptyoruz; ana,
daha sonra 5 dönüme kadar bölüyoruz parselleıin,, yani İm;u Kanunun gerek-
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leri olaıak 5 dönüme kadar bölünüyor. Bu bir yerde bir kaylptf düşünceme

göre.

Bir de, toplulaştırma çalışmalarını yapan kişiter vc bütğn pıırseller, mesela

1O0 dönüm ba yer 4 hisse ise, bu 4 hisseyi birer birer taksim edip

bölebilirler rni? Uygulamada bunlan da gördük, bölüyoılar, taksim yapıyorlaı,

"Bizim yetkimiz var" diyorlar. Tabii, bıırada bir disiplinsizlik demeyeyim de,

meslek anlamda haritac arın önemi daha çok ortaya ç*tyor, Zaten biı soruyu

da saytn Hocam Mehmet Giirler bey bahsettiler, yeni kurulacak olan teşkilat

yasasında harita mühcndislerinin yeri ne olacrü Köy , Hizirıetteri Genel

Miidülüğü'nde veya Topıak Su Genel Müdürlüğü, YSİ Genel Müdürtüğün'

de haritac ara yeni bir yer verilecek mi?

Biı de Sayın Hocam Yaşayan'a röleve alıın]an kıınusunda biı ifade var, onu

açıklarnak istiyorum.

Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğü bu işlemleri, toplulaştırrna çalışmalarını
müteahhite vermeden önce, Tapu Kadastro Genel Müdür|üğüyte müştereken

yaptıklan biı Protokol çerçevesinde yapıyorlardı.

Biz burada ikinci toplulaştırmadan sonra işleme giriyor riileve tabir edilen bir

çalışmayla tescilterini sağlıyoı idik. Ama, bunun sebebi de şuduı: Toplu-

laştırma yapılan yerlerde çiftçi bir an evvel toprağın dağıttlmasını ister; çünkü

ekim yapacaktır, yani toprak boş kalmaz. Toplulaştırmacılar bunu alelacele

çatıyoılar parselleri aıaziye, öyle teslim ediyorlar. Dolasıyla, alanlıırda ve

şckitterde bazı değişikliklcr gündcme gcliyor planlarna csnasında, Biz bunlaıa

ıölevc tabi.ini kullanmrştır tescil etmezden evvel. o tabir hala dcvam cdiyor,

tabii arük değiştirilmesi lazım getir. Çünkü, sayısal yapılıyor bütün parsellerin

çukrmı. Teşekkür ederim.

OTURUM BAŞKANI- Ben'teşekkür ederim. Bu konudaki bilgisizliğim için

özür dileıim; uzaktan bakınca başka türlü gö inüyol, tabii uygutayıcılar

böyle biı kawama ihtiyaçlan val, tabii kullanıyorlır. Teşekkür edcrim,

Şimdi, konuşmacılaİa yöneltilen sorulan konuşmacıla. kaydettileT, İ[k söz

Sayın Haldun Özr,N'in. Haldun ÖZEN'e burada ifade edilmedi; fakat, yazılı

bb soru daba geldi Sayın Aıif Delikanlı'dan, o da kavram]a ilgili, Önce

san|yonım onu cevaplandıracak. Buyurun shyın Özen.

EALDUN ÖZEN- Evet, bir yazılı, bil §özlü §oru v.u. Yazılıdaki sorulan

okuyorum, kayda da geçmesi için. "Çok yönlü kadastro terimini lütfen açar

mrslnıZ? Kada§üo büyük ötçüde bittiğine göre. kadastroyu nasıl çok yönlü

hale getirebiliriz? GAP'ta bil aıazi düzenlemesi yapılıyor; ama, oıada olduğu

arazi içinde, 40 adet köy var. bu ağalık düzcni dediğirniz i|kel düzen

GAP'taki uygulama ile kırılabilecek mi?"
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Şimdi, kısıtlı zaman içinde kısa kısa söyleyeyim. '.Çok yönlü kadastro terimi_
ni lütfen açar mısınız?" Şöyle söyleyeyim: Bizim öted€n beri kırsal alanda
yaptığı.Dız li5.0ü) ölçekli... Bir çatışma için çok yönlü kadasb.o ve çok
aınaçlı biı kadasb:o şonucudur diyebilirsiniz.

Kentsel aianda da bizim tanunlaınalanmrza ve ütke ihtiyaçlanna göıe ortalama
ölçek l/1.000'dir. l/1.00O öIçeğinde standartlan İller Bankasının ve kadİstrc
nun yaptığı işlerin birleşüritmesiyle tanımJanabilecek bir harita üretim sonucu-
nu veren bir çalrşma içinde böyle biı tanımlama yapabiliısiniz.

Dolayısıyla, biz farkına varrnadan veya çeşitli ihtiyaç|ann sevkiyle yıllardan
beri bu önemli işimizin bir kJsmını kadastroya, bir kısmlnı iller Bankasına ve
belediyetere yaphnmışu. Bu iki şeyi ayurıırşIz; fakat, ondan Şonra bir daha
biı araya bir türlü getiıenemişiz. Dolayısıyla, kadastro büyük ölçüde bittiğine
göre, öZellikle tabii, kentsel alanlar söz konusu; nasıl btiyle bir düzenleme
yapılabilecek? Bir defa çok amaçh, çok yönlü kadastonun temelini ülke koor-
dinat sistemlerine bağlanma vardu. Dolaysıyla, mevcut kadasto sisteminzi
ülke kadastro sistemine bağlamak için bir yol bulmak zorundasınrz, temel
çözülmesi gereken sorunlaıdan biİ tanesi bu.

İkincisi; farklr ölçekler vardu, ihıiyaçlara göre ille de 0.00O olmaya biliı;
çünkü, yine o farklıüilar korunabilir. Çünkü, bir çok yerde 5O0, hatta 20O e
kadaı öiçekler vardır. Ama, birde mevcut yapının doğal ve yapay ay nt,stnı
ölçerek bu sisteme eklemek zorundasınız. Dolayıslyla, bu an]amda bir
günceleşlirrn€ zorunluluğu vardır. Onun için diyoruz ki, belediyelerin cIleıinde-
ki olanaklarını sadece mevcut bir hatihazır haritayı yapmaya acil olarak harca-
masr yerine, bu konularda kadastroyla yakm bir işbirliğine geçilmesi ve ola-
naklann onak kullanllması yönüyle bir çözüm bulunrnası. Çünkü, yetkinin
kadasto olduğunu bir tanfa bııakın; ama neticede temel olarak kullanacağınız
bilgi ileriki dönemlerde çok amaçlı kada§tİonun üretrniş olduğu bilgiler ola-
cakhI ve bu bilgiterde ister ist€mez hem KadastTo Genel Müdiirlüğü
tarafından üIetilmeye devam edilecek, hem belediye tarafından kullanılmaya
devam edccektiı. Hatta betki kentsel alandaki vergiıendirrne için ve başka
aınaçlar için kullantlacakur.

Dolayıuyla, kada§trosu büyük ölçüĞ bitıniş yerterin çok yönlü hal getiıilınesi
ttiyle bir çerçevede ele alınabi]ir. Fat<at, çoğrafi mekan olarak öncelikler
önemlidir. Mesela İstanbul'un belki bir çok tarafı, çok karmaşık alanlan öyle
önernli bir öncelik değildir; aİna hata İstanbu|'da süratle gelişme olan alanlar
önceliklidir. Belki İstanbul'un çewesi önceliklidir ve bu alanlarda mevcut ka_
dastıa] örgütlenme bu yapısıyla yeterli değildir. Daha gelişkin olanaklan çok
artmış biİ örgütsel yapılanma gereklidil bu tiir yerlerde.

GAP'taki konuya gelince, GAP'taki işe rüfailer kanşlyor; çünkü, vakti
zamanında biz doğu ve güneydoğu Anadoluda ytllar önce toprak reforrnu diye
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birşey yapıliıalrdır diyorduk. Doğrusu, ben kendi hesabıma ışiiyleıııeliyim ki,
yıllar geçti ıoprak rcfoİİnu tanm reformuna bile dönüştü. Tanm reforrnu ola-

rak da faıt<lı bir biçimdc algılanıyor. Yalnrz, ben şöy|e §öyıiyeyim: GüneydG

ğu Anadolu ve GAP dcyince ve özellikle buradaki uygularnalar deyince hep

benim aklırna arazi kadastrosu uygulamalan getir. YıIlarca evvel, 1976'larda

Gökşin Seylan ile ortak biı çalışına yapmıştık, şöyle bir sonuç bulduk: GAP
kilgesinde işE bu barajı yapmak için, oadaki çeşiüi uygularnatarı yapmak

için öncelikle arazi kadastrosu, yani tapulama uygulaması yapılınasr gerekiyor-

du. O yapıfuten, toplaın olarak 16 bin kilometre karelik alanın yarısının

§ileıin mülkiyctinde olduğunu, yansıiın da kişiler taıafindan zaptedilmiş, zi-

liyetlerinde olduğunu belirlerne frrsaunı bulmuştuk. Biz bunu ancak Arif Bey

ile bir rakı masasında tağşabiliriz. Teşkkür ederim.

Bir d€ Aziz Aslan ar}adaşıınızm sorusu vat. Aziz diyorki, "Bu siiylediğiniz

düzenlemcyle ilgili sorunlan çözınek için tamamen ya§al diDenlemeler mi ge-

rckli, yoksa onun dışında başka yollarla da yapılacak işler var mr?'

sadec€ kada§Eoyla plan uygularnalrı ve düzenlemeler arasıııdaki sorunlar için

dcğil, pek çok başka sorun için de yasal düzenlerııeler çok gerckli değil, Ve
hatta, şunu sijyleyeyim; Tiirkiye'dc bir sorun tartışıldığı zaman veya

konuşulduğu zanran veya bir çöziim arandığı zaman veya üretilrrrek istendiği

zaman söyıenen şu stiz çok yanl§: "Evet, rnevcut yasalan değştirelim, bu ko-

nuda bir yasa öııerisi yapüm." Gerçekten pek çok konuda bu tltryle. Hatğ
son zamanlarda söylencn bif sözü de anunsayalım, "İşte 1982 Anayasasını

değiştirelim. yeni anayasa getirelim." Peki, biz 1982 Anayasasını değiştirdiğ-

miz ztrftn, bu beğeünediğimiz iınayz§ayı. yenisinde güzel getirdiğimiz zaman

güze| uygulayacak mrylz? Şüphem var. Ben 1982 Anayasasına ka§ı bir

insanım. Dernek ki, yasal düzenlemeler herşeyi çözmüyo-, ama bazı temel ko-

nulaıda; ycni gelişrnelerin t€melini oluşhrrrnak için yasal düzenlğrnclerdo ge-

ıekli oluyo. Dolaysıyla, akadaşırna yanıtm şudur: Arazi ve arsa

düenlernelcri için onlara ait sorunlann tiimiinün çözümü için illede yasal

dtizen]enlcı ger€kmiyor; aIna, ne zarrran ki mevcut yasal düzenleıneler

öniimüzde sorunlan çözrnck için engel oluşturaca*tır, onlan ortadan kaldınnak

ger€kecektiı. O zaman onlar üzeriııe gitsnek gefeki. Şu anda, gerek kınal
alanda ki konular için aıkadaşlanrnız sorunlan belirttiler, Tapu Kada§tıro

Gçocl MiıdıirıiEü'nün yctkiiileri içinde yönlendiıebileceği pck çok şoy vtrdır
v€ o olanaklaİr kullanarak umuyoruh ki bu sorunlar çözüleccktiİ; gerck

kentsel düzenlemeteri için yasa|arda da düzenleme yaprnadan yapılabilecck

pek çok şey vardu. Mesela, İstanbul'da belediye ile olan ilişkileri daha

geliştirmek gib, İstanbul'da İstanbu| Belediyesi ile İstanbul'daki gr,,p

müdiirlüğünün muhtemelcn oluşfuracağı oİtak bir ka.ar organı oluşturma gibi,

İstanbul'da önceliklc gelişme alanlannda, Aıif arkadaşmızın sorusuna bağlı
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olaİak gündeme geıiİdimiz biçimde mevcuı kadastro pafta|annın kul|anılabilir
biçimde l/0.00o veya faıkh ölçektğ standaİ hale gctirilmesi gibi. Çok
te§ekkür ederim.

OTURUM BAŞKAN|- Biz teşck-kiir ederiz Sayın Özen'e. Sıra Sayın Yunus
Akay'da, Zeki Karahan ve Nevzat llgar.ın sorulan.

YUNUS AKAY- Teşekkür ederim Sayın Başkan. Yalnız bcn konuşmacılann
da binakım soruları yönelttiğini dikkate alarak, ben biraz bana zaman bakl-
mından tolerans gö§teri|rnesini başlanglçta bilhassa istirham cdeceğim.

Şimdi, sıyın konuşmacılar tarafindan özellik|e kıısal kcsinde. ki bu diğer
kentsel alanlardaki uygulaınalarda da aynı sorunlarla karşıIaşabiliyoruz, bir-
takm hatalann varlığlrun tespit edildiği, bunların, iştc soruntarınl çöZmcde bir-
takrm zorluklarla kaİşdaş§klannl ifade enilef. Bu konuda tabii özellikle malik
isimlerin de ad, soyad, baba adı gibi, yüzölçüm hatatan, hisse hata|an, davall
paıseller gibi, hatta teknik diğer hatalaı gibi konularda sorunlann olduğunu
yönehtiler. Bu konuda tabii çöziim yollan var; ben ona kısaca değinmek isti-
yğum, zaı]unırı zın elverdiği ölçüdc.

Bir defa talep ve muvafakata dayalı olaıak birtakun halalar düzeltile-
bilnektedir. Bu Tapu Sicil Tüzüğünün t6 ıncı maddesine göre, tapu siciı
müdürünün kanaat getirmesi ve gerckli bilgi ı/t b€lgelerin toplanması ve yine
Tapu Sicil Tüzüğünün l07 nci maddesine göre bu düzıllrn€ler yapılabil-
nıektediİ. Bu konuda Gencl Müdürlüğümüzün 14-58 sayılı Genelgesinde hangi
tiir hatalann ne şkilde düzel(leceği konusunda gerekli açıklık vardır.

Diğer bir konu, eğeı bu düzcltilemiyorsa o yolla, mahkeme karanyla düzeltne
yolu vardır. Mahkemeden kesinleşmiş ilam geıirildiğinde, o ilam hükmüne
göre gerekli düzeltmeler yapılmaktadır.

Diğer tıir yol da, 34O2 §ayıh Kadastso Kanununun 4t nci maddesinin
işletilmesi suretiyle oluı ki, bu ya ta|ebe bağIı olıuak yine işlemIer başlar
yahut da hata fark edildiğinde re'scn başlatılrnak suıetiyle kanunun amir
hiikmü doğrultusunda düZeltneler yapılabilmektedir.

Ayrıca bazı düzeltıne amaçlt uygulalaıırnız da vaıdıı ki, iştğ 2859 şayılı Ya-
saya göre yenileme çalışmalan büyiik kapsamlı yerlerde, özellikle teknik ha-
talann bulunduğu alanlarda; aynca 298t §ayılt Af Kanununun geti.diği uygu-
lamalar da bne bazı düzeltıne olanaklan saytyol ki, lO-B'ye göre ikinci biI
kadasğo yahut lo-C'ye göre. bir şuyulandırma gibi işlcnılerIc de düzeltneler
yapllabiIiyor.

Diğer bir konu, işte adi senetler|c yapılan uygutamalann, işte aiım _sattrrılann
uygulama esnasında, işte tapu idarelerince -yanlış anlamadıysam- nazara
alınmadığı gibi bif şey oluyor. Aslında, tabii, harici alım satmlar hiçbir
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zaman tapuyu bağlamaz tapu da, Tapu Kanunun 26. maddcsi gereğince

yapılan akitli işlemler nazara alınır, diğer §özıcşmcler nazara alınmaz, Bunu

da belirtrııek isterim.

DiEcİ ba yine uygulamalar e§nasında tcknik hususlara dcğindiler sayın

konuşmacılar. Tabii, teknik hususlar Tcknik Yiınetneliklerde kanra

bağlanmışlar. Orada teknik konulaıda rıc yapılacağı, hangi Olçeklerin kul-

lanıiacğı, buradaki sistemlerin ne olacağı aynntılı bir şekilde belirtilmiş,

Tabü bu yönetneliğe uymak ve uygulamak hcpimizin görevi, o konulara

gayet ,t4bii ki uyacağız.

Diğer baa özcl hukuksal durumlaı olabildiğinden bahsetüler, Bu gibi soıunlar-

da yazılı olaıak kilge müdürlüklerimize yahut da genel müdürlüklerimize inti_

kal ettiİildiği muktezalal diyelim, gcrekli gcncl nıüdürlüğümüzün görüşleri ma-

haline ulaşnnlmakta ye ona göre yönlendiıilrncktcdir.

Bilmiyorum, sayın konuşmacıların bu konularla ilgili heıhaldc unutfuğum,pek

fazla bir py yok.

Belediyelerden, özellikle Sayın Zeki Kaıahan'ın sorosuna gelince, deniyor ki,

"Kurumlar afa§ında bir eşgüdüm yok,"

Esa§ında; haİita, taPu ve kadastso sekörü diyelim, seküir oIarak cle

alındığında bir eşgüdüm eksikliği zaten hissediliyor vc her kurultayda bunlar

tarhşıLyor. Nitckim HAKAR projcsindc de bunun eksikliği eninc boyuıa

tarhşıtdı, tartışmalann neticeleri şcylere geçti. Fakat her nedcnse, bu uygulama

olanağı bulunamryor. ÖzelIikle harita ve bununla ilgili bilgilerin kullanımı,

aşivlenıncsi gibi husus|arda bir eksiklik var. Tabii, bu ilgili kurumlann bir-

araya gelip çözebileceği bir konu. Belki bu konuda bir yasal düzenlcme de

geıekebil ir.

Mahallinde yapılan §lerin, özellikle kontrol için ilgili kada§tro müdüflüklerine

verildiğindc, iştc genç bil miihendislc karşılaşıyoruz, bu yapamıyor filan,

Esasında olaya şöyle bakmak lazun: Büyiik biı iş ihale ediliyor, Bu ihale edi-

len işin kontol ve kabulüyle iIgiti en ufak bir şey bize intikal etsniyor,

Esasında ihale bazında veya Foje bazında bu konularda bize konu intikal ct-

tirildiğinde veya ettirilmesi gerekir diye düşünüyorumi kontıol işi vcyüut

kabul işlerinin nasıt yapılacağı da bir sisteme bağlanmalı ki ilcride biı

trkanıklrk olmasın. ihaleyi yapan kuruluş kİylc bir çalrşma yaPmaz§a, sizin l
yıl veya 2 yıl gibi bir zaman içerisinde bayağı büyük emcklerle yapğğlnız bir

çnlrş-"yr, işte getiren, l ay gibi veya 15 gün gibi bir kısa zamanda tescil

edin, kontrol edin dendiğinrte bu sıkıntl istcr i§tcmez kendini g<hterecck, Hal-

buki başlangıçta bu tcdbiri alabilsek, belki proje; bizim elemanımrz da girccek

geI€kli donanlrn i§t€yeceğiz kontrol için, özelliklc arşivleme için, ondan sonra

o Ulgl"rlo daha sonraki zamanlarda kullanırnı için birtaktm şcyleri biz istc-
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yeceğiz ve Proj€ bittiğinde. tcscil için kısa zamanda, bir aksamaya rncydan
VğrrıEdcn. tc§cil cdip gcçccek. Bu koııuıann tabii, biz §cnel Müdürlük olaİak,
Sayın Genel Müdüriııniin de sabah konuşmasında tıöyle bb talimatı oldu, bu
konuda çahşmalar dcvam ediyor. Konüol talimatı gibi hususlar burada yer
alacak. lnşaltah bundan sonra bu yönlcndirmc dğrultusunda daha rahat bir
çalrşma yapabiliriz.

Nevzat llgaı aıkadaşımızın sorusuna gelince, dedikleri ıakamlar tabii bizim de
ifade ğttiğimiz rakamlar doğudur.9J00 civannda ormanla ilişkili köy vaıdıı.
Bu köylerde ilişki şu şekildc; ya onnan kenandf yahut oman içidiı. OrTnan
kenan veya orman içi olmasında sorun şudur: Kişilerin oradaki ormandan bir-
takım menfaatlan vardrr; orman içi arazilcri lasarruf etmektediı, kullanmak_
tadırlar, zilyetleri alıında bulundurulmaktadırlal. Kadasüo gc|diğinde gerçck sa-
hibinin ortaya çıkacağ| endişcsiyle zaman zaman kadastro çallşmalanna kaşı
ç ıkrnaktad! r|aİ.

Bildiğiniz gibi, kadastro ıek tafaflı bir işlem dcğildiı. Eğcr ilgililer yard|m et-

mezse, oraya gönderdiğimiz iki teknisyen ile orada kadasğo yapmarnrz
mümkün değildir. Kadastso yapanz, adı kadastro olmaz, tabiri caizse "kanşt!r"
olur, ortalığı birbirine kataİız. sebcbine gelince, birtabm bi|gi ve bclgcleri be_

lirlememiz lazım. Bu bilgi vc belgeleri bize ilgililer vcreccktir, sınulanİıı
gd§tclccekıi, vcyahut yapı|an kadastro işlemlcri birtaktm aşamalardan geçtikce
itirazlar olacak, bunlar çözcccktir. Bunlar nc ilc olacakhr.? Oradaki vatan-
daşlann itgi göstermesiyle olacakıır. İlgi göstcrilrneycn bir ycrdc kadastro
sıhhadi bir kadastro olmaz. Bizim korkumuz kitdastro yapmamaktan değil,
sıhhatli biı kadasto yapmamaktan korkuyoruz. Kadast o teknik yönüylt, huku-
ki yönğyle sıhhatli olınası lazım ve öyle olması da gcrekiı. Eğcr sıhhatli
yapmayacaksak, kadasao yapmanm vc kişileri biöirine düşümıenin, orada
kargaşa yaratmanlnın da biİ anlamt yok. Bizim bunun için diyoruz, evvela
Orman gelsin orTnan stnın geçirsin Dcsin ki "Buradan bu tarafı kültür'arazisl
dir, bu tarafı ormandır." Bunu demcdiği sürcce; biz dc yapanz, otTnan slnln
içerisinde işte Şurası ormandu veya burası dcğildir. Deriz ama, bir direnç|e
karşılaşıyoruz. Emek çekiyorsunuz, masraf yapıyorsunuz, şantiyc kuruyorsunuz,
oraya ekip göndefiyorsunuz, böyle bir dirençle karşılaştığınıZ takdirdc bütün
emekler boşa geçiyoı, zamanı boşa harcamış oluyorsunuz. öy|cyse öncclikle
orman nereleri ormandır, n€resi kültür arazisidir, bunu bclirleme|i; bu bclirle-
meden sonra kadastro ekipleri giltiğindc kültür aıazisinin kadastrosunu ra-
hatlıkla yapabiliıiz diye düşünüyoruz. Aslında ben, biraz cvvel ifademde de
be]irttim, buralann hiçbir zaman kadasğo .yapı|mayacak diyc biİ şcy yok,
yapıIacaknr; o konuda gayretler vaIdır, çalışmalaı vardır. Bir işi kolay yoldan
yapmak vardır, biı de uzun uğraşı|ıırla yapmak vardıı.

Bu arada yeri gelmişken şunuda aç*layaytmi Arttk, kadastro gittikçc ücra
yörelere, kent mcrkezlcrindcn uzak yörclcrc, yüksck yiirelcre, kışınmaz mal
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değerleri bakrmandan düşük yöreleıe doğu kaymaktadıı. Yani Türkiyc' de

arttk, b€n şunu da söyleyebilirim, tesis kadastrosuyla ilgili o kadaı da büyük

problem yoktuı. Kada§troyu ne için yapıyoruz? ondan istifade etınek için,
ondan faydalanmak için; yoksa yapmış olmak için değil. Eğcr orada istifade

etneyeceksem, ondan daha önenıli -işte biıaz evvcl konuşmacı arkadaşlarım

bahseüiler- İrtanbul',jn sorunlan-Ankara'nın sorunları, <laha büyük soıunlarla

biz ka.rşı kafşıyayız. Onlara da el aımamrz lazım ki bu kada§tro ile ilgili or-

taya çıkan sorunlar varsa, pıoblerrieı varsa bunları aşabilelim. Bilmiyorum «>

rulan cevaplarıduabildim mi?

oTuRUM BAŞKANI- Teşekkür ediyoruz Sayın Yunus AKAY bundan sonra-

ki konuşmacımn, daha doğrusu cevaplayıcı arkadaşımız sayın saddcttin

Takka, Lütfen 5 dakika izinli,5 dakika toleraıanslı, yanı kıplam arnccki iğka-

daşlara da olduğu gibi l0 dakika içeıisinde yönctilcn 4 soruyu yanıtlayınız.

SADETTiN TAKKA- Teşckkürler Sayın Başk;ın. 'ikinci konuşmacl arka-

daşalanmız "köy hizmcdcri yeniden tcşkilatlanırkcn, yani Topıak Su Cenel
müdürtüğü kurulurkcn, bu çahşmalarla toplulaşurma çalışmalan içerisindc hari-

tayla ilgili bir birim veya bir öIgütc ycr veriliyor mu" diyc biI soru yöneltti-

Ycni kuruluş içerisindc bu hizmet|er sulama daircsi B.çkan|ığının içcrisindc
bir şube müdürlüğü olarak yürütülüyordu. ycni kuruluş içcrisinde Arazi Top
lulaşürma ve Geliştirme Dairc Btşkanhğı o|aİak kurulnakta ve bunu içcrisin-

dc müdürlüğü teklif ödiJmiş vc bu yönde karar alınnış bulunmaktadlr. Bunun

haIicinde, Toprak Etiit Daire başkanlığı Haritaliuna Vc Uzaktan Algılama

Şub€ Müdürlüğümüz Bulunrnaktadtr.

Üçüncü konuşmacı Şcmsi bey arkadaşımız, kadastro kurumunuıı olmayışı ak-

samalara yol açmaktadır diye bir soıu yönelni. Şu andaki kuruluş içeriiinde
teşkiıatırruz kuruluyor ve başarılı bt baş|angtçtlr, Bu sebcplc aIazi toPlu-

la§tırma hizmederi Türkiyc'de hcnüz yeni olmiüla beraber, gcleccği paılak,
yoğun biı uğaşı alanı ve iyi lıir ça|ışma alanı olma yönüde dcvam ctrnektc-

diI.

l 7-lg84 yıllan araslndaki gibi, Manisı-Cediz Ptanlaııa hojc müdürlüğü-

müzdeki gibi, Kada§tro Ycnilcme Başmühendis|iği gibi Tapu Kadastro Ccnel
Müdürlüğünün bir elemanı görevlcndirilirse bu hizmcüerin yoğun ycrlcrdc biz,
mcmıuniyetle karşılar vc sirrunu daha ko|ay çözebiliriz.Ancak, bu ne dcrec€

mümkün olur, onu bilemem.

"zaman yok, l ay içcrisinde" gibi bir §oru yöncltti i[kadaşlmlz. Arka<laşımız

tapudan rrD yoksa müteahhit mi bütün hizmctler müteahhide yüklcnıncktcdir,

diye müteahhide vcri|en şartnameler ve kcşiflcr dahilindc iş yaptırılmaktadır.

Müt€ahhide keşfin haricin<le, şartnamelerin haricinde herhangi bir görev vcr-

miyoıuz. Verdiğimiz görcvin kaşılığını veririz.
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'Zaman yok" me§elesini ise, meıcut yönetınelik veya yasalarda l aylık
işlemleri için ve müteahhit firmalaımız iş programlarında 1 aylık tesciı
müddeti koyuyor,-bize getiriyor, "Biz l ay içerisinde tescil ettircceğiz" diyor.
l ay içinde de tescil ettiremeyince, ister istemez gecikmeler veya cezalı du-
rumlaıa giriyor.

o zaman benim önerim; biz,2 senelik, 3 senelik biı işi ihate ediyoruz; 6
aylık biı tescil müdetü koysunlar ve bize "biz tapudan 6 ayda bir bu işlemi
yapabiliriz" diye bir girişimde tıulunsunlar. Bunu iş program.ımrza koynak su-
retiyle bu müddeti velebiliriz, bu imkanı sağlayatıiliıiz, Ancak 1 ay deyip de
3 ay, 5 ay, 6 ay, geçince istif istemez sıkıntılara düşülüyor.

Servet Karaman aİkadaşmrz, "Bu şanlarda arazi toplulaştırması yapılamaz bu

Zihniyette" diye bir ifade kullandı.

Ben bunu kabul etmiyorum? Türkiye'nin mecvut imkanlan, teşki|atlann mev-
cut imkanlan ve organizasyonu içerisinde bu yapılabiliyor ve isteğe bağlı
olrnasına rağmen, bugün bir başarı sağlanmış durumdadrr, ve hatta gelen ta-

lepleri kaşılayamamakla karşı kaışıyayız eleman ve organDe yetenizliğinden
dolayı.

Ancak, şunu ifade edelim; Mülkiyetle oynanıyor. Vatandaşın mülkiyetinin yeri-
ni değiştiıiyorsunuz. Vatarıdaşı ikna etrneniz lazım. Zoraki, kanun zoruyla
Veyahut da "Efendim, ben ğunu veıdim, isteı kabul et, istğr etıne" gibi bir
zihniyetle vatanda§ın kaışısına çıknğınız zaman tepkiyle kaşılaşırsınız ve uy-
gulamanız akim kalır.

Bu scbeple, ikna metotlannr kullanarak, askı ilanİ yaparak vatandaşa

dağıtımdan önce yerlerini göstermek suretiyle, varsa eğer yanlışlrklar, hata]ar;

itirazlaT değerlendiriliyor, yeniden bir kontroldcn geçiriliyor ve tasdik edildik-
ten sonra art]k yapılıyor, vatandaş tcscile gidiyor. Ondan sonra, "kabul edc-

rim, etmcm" fikıini biz, kabul etıniyoruz. Varsa vatandaşın kanuni oralarda

hakkını arayabilir. Yine, "kıStas nedir?" dedi. Kıstas, Köy Hizmetleri Genel
Müdürlü-ğü, Sayın Başkanrmın da söylediği gibi, Medeni Kanunun 678 nci
madĞsindeki bir hükme dayanarak Arazi Toplulaştrma Tüzüğü hazı.lanınrşt I.

Bu tüzükte -ve kanunda da aynen bu madde geçeı- "hoje alanındaki malikle-
rin yüzde 67'sinin cvet demesi ve bu yüzde 67'nin de arazi miktannın
yarıdan fazla olmasr lazım" hükmü vardlr. Bu hiiküm proje alanında
sağleındıktan sonra, diğer malikler buna uyrrıak mecburiyetindedir. Bu ekseriyet
sağiandlktan sonra biz, zorunlu toPlulaştrma gibi işlem yaPıyoruz.

Bizim isteğe bağlılığımız, muvafaiat alınıncaya kadaıdır. iüuvafakat alındıklan
sonra, çiftçi tamamen bize bağlı ve zorunlu bir toplula§tırma gibi işlern
yapılınaktadf. Ancak hukuki yolları, kanun yollan, itiraz yollan; dcfecelendir-
meye olsun, dağltımdan sonıa olsun açıktlr, her an içitı bu yollaIa
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başvurulabilir. Bunun için de ınüddeder verilrnişür. O müddeder içerisindc iti-
raz eder, itaazlan değerlendirilir, haksızlık vaısa düzeltilir.

Yinc İsmail Taşkııan aıkadaşımız, "Tüziikle nasıl?" diye bir ifade kullandı.

Bizim çahşmalarırnızda şu andaki tüziikte, "bölünemez" diye veya Medeni
Kanunun o maddesinde "tİilünemez" diye biı hüküm olmadığından dolayı,
toplulaşfumaya tabi tutulan parseller bölünmeye tabi tufulmaktadf.5 dekara
kadar bölünebiliyor. Ancak biz, yeni kanun tekliaımizde, Arazi Toplulaştırrna
Kanun teklifimizde bunu en kğçük Palsel büyüklüğüne kadar indirgedik; yani,
"En küçük pars€l büyüktüğünden daha a§ağüya bölünemez" diye ba hüküm
getiriyofuz. standart olaİak 5 hektaf, l0 hektar veya 4 hekw gibi, diğer
ülkelerde olduğu gibi bir kısıtlaına, dirckt bir krsıdaına getiremiyoruz; çiinkü
bu, belki kabul ğdilrneyebilir, bu tepkiyle kaşılanabilir. Çünkü, klgemize
göre, bu optimum paısel büyüklükleri çok değişiktil. Kaladeniz Bölgesinde 4
dekaıdır, Ege Bölgesinde 15 dekardır, Güney Anadolu Bölgesinde 36 de-

kardıı, fua Anadolu Bölgesinde 18-20 dokardır. Şimdi biz, eğer "O alama

şundan aşağıya tİilünemez" dersek, bu zannedirsem kabul edilncdiği gibi, ka-

hunun da kanunlaşmasrnda sorun çıkaıabilir.

Ancak biz, proje aşama§lnda, plan[ama aşamasında oranrn şartlanna görE,

ekilecek nebat, iklim, arazi şartlan, toPıak yapısı itibariy|e en kıiçük parscl

büyüklüğünü önerdik ve "Bu Parsel büyüklüğünden dc aşağıya tütilüncmez"

hükmü getiıdik, kanunlaştığı takdirde.

Yine s4yın soru sahibi aıkadaşımrz, "Toplulaştırmada 4 hisse aynlıyor" dedi.

Şimdi sayın aIkadaşıma şöyle §öyleyeyim: Biz, aile reisine, cşine, reşit olma-
yan çocuklanna ait paısel varsa, biz bu hisselcri, parsellcri birleştirip tek par-

sel olarak getiriyoruz bir yerc, mülakatını da göz öniinde bulunduraıak veya

iki yere, burada kendisine soruyoruz, diyoruz ki, "Siz bunları hisseli mi istiy-
orsunuz ttk tapu altında, yoksa alın ayn müstakil tapular rnü istiyorsunuz?"
Kendilerinin isteklerine güe biz tapu tanzimini öneriyoruz. Ancak uygularnada

parsel, her ikisinde de tek bir yeıdedir ve parse|in sınu|an, eğer müstakil is-

t€mişs€ beliİtilmiştir, ona göre tescile sunulmuştur.

Burada tüzük de buna amirdir ve burada şöyle ifade edeyim: parseli, diyor
ki,. "Benim paıseliıni eşimin yanına götiir." Orda bakıyoruz parscli hissedt,
his§e miktan bellidir. E, biz bunu getiriyoruz, eşinin yanında veriyoruz ve

bunlaı tğknik yönden de, zannediyorum tapu yönünden bir kolayik sağlıyoruz
ve burada da vatandaşlardao hiçbir itirazla karşıla§mıyoruz. Ama hukuki
yönden yetkiniz var mı? Şu andaki tüzük buna amiıdir.

OTURUM BAŞKANI- Galiba tamamlandı. Benim buraya not ettiklerime göre

son olarak İsmail TAŞKIRAN'ın sorusuydu galiba yanıtlanacak. Teşekkiir
ediyoruz. Sıra sayın Bekil BALLI'da.
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BEKİR BALLI- Sayın Başkan, bana yöneltilrniş iki soru var. Fevzi Şentü-
fekçi'nin sorusuna çevap vermek geıekirse, kı§a olarak §orusunu bir hatirlata-
ytrn.

"Bu işlemleı yaphrken, yani bu konnot iştemleri yapılırken organizasyonun
içinde Kadastıo Genel Müdürlüğü de dahil edilse olınaz mr?'' gjbi bil soru
yöneltti yanılnıyorsam.

Bu organizasyonun içine, bizim Şanlıurfa ilinde uyguladığınız, büyük projeler-
de özellikle, Kadasao Genel Müdfulüğü protokol ile doğrudan organizasyonun
içinde yer almaktadıı. Yani bizim Genel Müdürümüz ile Kadastro cenel
Müdürlüğü arasında, bizim projelerin kontrolü, tesci|i, yürütüImesi haı*ında
bir protokol yaphk ve iş tanrİnında, sözleşmelerde, *,ani müteahhitle irnza-
ladığımrz iş tanımı ve sözleşmelerde de bu protoko|daki konulara yeı verdik;
yani, müteahhidimizi de bunun|a bağ|adık.

Burada bt de zaman meselesi geçti, gündemc geldi. Kadasb:o Müdüılüğü ele-
manlan, tabii ki işlerrıler bittikten sonra, tüm işlemlcr; nirengi, poligon, nivel_
man işlemleıi, ölçüm işlemleri bittikten sonra dosyanın komple, bu kadar
büyük bn projede Kadastro Müdürünün önüne konuP, ..A| bunun kontİolunu
yap" denmesi tabii ki doğru bir şey değil. Biz, sanlyorum bunu da bu Proto.
kolla çözıinıJedik.

Ömeğin nirengi, poligon, nivelman kanavalan bitirildiği zaman müteahhit
firma taıafından, bu Kadastro Cenel Müdürlüğü'nün onayına sunuldu. Nirengi,
poligon, nivelman, röçıcr kokileri yine o şekilde kontrotIcri yapıldı. Niıengi
açı ve kenar ölçüleri, poligon açı ve kenar ölçüleri, nirengi, poligon ve nivel-
man ölçü ve hesaplan, niıengi, poligon öZel koordinat öZet çizclgeleri, nivet-
man kod özet çizelgeleri, nirengi nokla abrislcri, yüzölçüm hcsaplan; bunlar,
işin bitin[ş evrelerinde veya işin devam cttiği evrelçrde Kada§tro
Müdürlüğü'nün mahalli veya merkezden görevlcndirdiği ilgili clemanlar
tarafından peyderpey kontrol edilmckte. Yani bir biriktirme, toplu bir kontrol
burada söz konusu olmamaktadu. Bunu bu şekilde çözümlerniş durumüylz.

servet Kalaman ,b€yin yönelttiği soruya gelince; bcn de burada tabii ki uzun
yıIlal tecrübeye sahip saadettin beyin görüşlerine aynen katılıyorum; ar,rzinin
yeniden düzenlenmesini, yeni parselasyon hazırlanmasınl matğmatiksel bir
denklem]e veya bilgisayar işlernini de katalak tabii ki yapabiliriz; ama, niha-
yetinde onu uzun yıllar kullanan arazi maliki çiftçiler, ycni vercceğimiz araz!
leri onlaı kulianacak; burada psikolojik fak6r büyük biİ önem tcşkil etrnekte-
dir. Siz n€ kadar iyi yeı verirseniz biI srnrı vardıT.

Ben, bu soruya net cevap vermeden önc. bu konuda her şeyden önce pıfse-
lasyon planı nasıl hazrrlanıyor; bir iki cünılcyle bunu açıklamaya ça|ışayrm.
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Önce blok planl diye tabir ettiğimiz, yani çevresi, kanal y<il veya kanaletle

çevrilrniş kapalı bir alan. Bunun içerisinde öncelikle kuyu, bıüçe, meyvelü,

ev ve işletsne binası gibi; yarıi, aıai maliki çiftçileİe ait sabit te§isler tespit

editir ve bu tespit edilrniş, yerleştirilmiş bloklaf üzerinde, altlıklaı üzerinde

aıazi malik]erinden tercihler alınır. Bu bloklan parseller, derccelendirme,

döniişüm katsayılanndan da faydalanrlaıak birinci derece kıırşılığı olarak

yerleştiri lil.

Bu yerleştirmelerden -kısa olarak değineceğim- birtakım unsurlara dikkat etrne-

liyiz. Bu unsurlar, tarla biçimlerinin imkanların elverdiği ölçüde dikdöItgen

olarak düzenlenmesi, enboy arasındaki oranlann l/2'den daha küçük ve l/
7'den daha büyük olmaması kaydıyla parsel kenaılan ile yol ve kanal hat-

larının imkanlar öIçüsünde birbiriıe dik kesmesine dikliat edilrnekte. Aynı

şahıS veya iştetrneye ait hisseler bir palselde toplanmaya vcya bir blokta toP

lanmaya çalışılrnakta.

Toplulaştıima yapılırken genellikle küçük parue] büyük parselin yanrna

götüfülmekte. Yeni btokta ga}ri muntazarn üçgen veya yamuk dahil yerlcrde

verilen parseller yine eski durumda, gayri muntazam olan paısellerin olmasına

dikkat edilmckte. Köyde az miktarda arazisi bulunanların paısclleri iyi yerler-

de vcıilmeye çaltşıtmakta. Umurni yola, asfalt vcya şoseyc biti§ik olan parsel-

lcr -eski du.umda tabii ki- yine imkanlar ölçü§ünde, bu tip yollara paralel

şekilde, komşu şekilde aynı yerde verilmeye çalışılmakta. Dere, tahliye vc

nehir kıyılarındaki parseller ycrlerinde buakılaıak şekilleri düzeltilmekte, zo-

runluluk olmadıtça dereceler arası toplulaştırmadan kaçınılmakta-

Toplulaştırma, şroje alanındaki tanma elvcrişli ycrleıde uygulanmakta; tanma

clverişli olmayan arazi maliklçrinin sahip olduğu palselle, ise, bir ncvi yerle-

rinde, davalı araziler gibi şekil düZeltmesi yapılarak bırakılmakta.

Sabit tesislerin bulunduğu araziler ise, yine imkanlar ölçüsünde eski maliklcri-

ne bırakılrnakta.

Buıadan bu unsurlara dikliat edilerek parselasyon planlan hazırlanmakta ve bi-

laharc mahallinde bunlar,15 gün süIeyle ilan edi]mcktedir.

Bu ilan süesi sonunda, itiraz edenlerin, haklı gerekçelere, teknik veya diğer

hukuki gerekçelere; ttiyetim, kan davasr var komşusuyla, biz bilmeden o ikisi
ni bir aıaya yeıleştirmişiz veya komşu yapmtştz, bu tip gerekçelere dayanan

itirazlan biz değerlendtmekteyiz ve yeniden bir düzenleme yapılmakta.

Tabii ki bu yeni düzenleme yapıtdığı zaman hiç itiraz etmeyen, yani b]oktaki

yeıine itiraz etıneyen arazi malikinin yeri tekrar blok kaymalanndan dolayı

dcğişmekte. Bu sefer hukuki zoİunluluk nedcniylc, ikinci bir dcfa daha;

çünkü, ilk i]anda itiraz cğneyen, yerinden memnuır ol;ın malikin ycıini de
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dcğiştirmiş duruma düşüyoıuz böylece, btok - paıscl denkliğini sağlamak için.
Bu sefcr de öbür malik, "Benim ilk ilandaki yerimi'' isterim, diyor.

Tabii ki bunun, Servet beyin dcmeİ istcdigi. bunun sonu ge|fiez. Bunu bir
noktaya kadar götürmek gcrekiyor. Çünkü bu pIan, nihayetirıĞ biz veya
miiteahhit, kim yapıyorsa, çekilip gidecek, biI noktada vatandaşlar, arazi mali-
ki çifçiler kendi kendilerine kalacak. Yani oradaki sistemi kullanacak, be-
nimseyecek yine onlardf. Çift{ilcrin benimscmediği planı onlara empoze
etrnek ve "Benim yaptığım plan budur, uygularsan uygula, işine gelirsc, ne
yaplyorsan yap" demek tabii ki doğru değil. Ama her vatandaş|n itirazını da
dikkate alacağız, hepsini, yüzde yüzünü memnun edeceğiz gibi bir yola gir-
mek de, tabii ki bu da mürrüün değil, doğru da değil.

o zaman, sayın Köy Hizmetleri Toplulaştırma Şub€ Müdü.ü sadettln bey de
söyledilcr, "yiizde 67 oranf'; aşağı yukan bizdc de bu oran, tam olaı.ak diye-
meyeceğim de, bu oran tabii ki yasal bir oran, Medeni Kanuna göre b€hi]cn-
miş bir oran; bu oranl daha yüksek tuEna taraftanylz. Burada bir örnek daha
vermek istiyorum.

OTIIRUM BAŞKANI- Lütfen kısa olsun efendim.

BEKiR BALLI- Tabii efendim, hemen keseceğim. Almanya'da Bavycıa Eya-
letinde yapılan toplulaştırmada, ben AImanya'ya gitİniştim, Bavyera Eyaletin-
deki toplulaştırmaları lıiı,zat yerinde incelemc inıkanı buldum. Orada şahıslan,
aıazi maliki çifÇileri ikna mctodu uygulanınakta. Yani büyük bir çoğunluğu,
yüzde 80'i, yüzĞ 85'i, yüzdc 90'ı, hatta yüzde 95'i ikna cditmekte. Şayet
ikna olmayan val ise, buniar özel toplulaştırma mahkcmeleri var orada, toplu-
laştırma mahkemesinde, yani uzmanlaşmış bir mahkemedc hakklnt alamakta.
Biz de ise, böyle bir topIulaştrma mahkemesi yok, normal mahkemelcr vaı.
onlaı da bilirkişi göıevlendirirler, uzun sürer. Nihayetinde vatandaşın, biZim
empoze etüğimiz veya şahısların kabul etrnediği, büyük çoğun]uğun kabul et-
meycccği biı parseiasyon planlaması, milyarlar harcanarak, müteahhite verilc-
rek yapılan bu hizmetlcrin, nihayetinde atı] kajmasüna, uygularunamasına
neden olabilir endişesiyle, tabii ki bu işi biraz daha sıkr elemeden geçirmemiz
normal karşılanmalıdır. Teşekkür ediyoıum.

OTURUM BAŞKANI- Biz teşeki(ür ediyoruz. Son yanltlaJna sıııLsı Sayrn
Z€ki iiLKEtILI'de, buyurunuz efendim.

zEKİ ÜLKENLi- Teşekkür edeİim. Şimdi şöyle enterasan bir soru geldi:
Ben, en son demiştim ki; artlİ bu bir ekip işidir, en azından ekip
kuramryorsanrz işin ınetodolojisinde belli kural|ann yeniden gözdcn
gcçirilrnesi, bu hizmetleıin alrmı mı, vcrimi' mi, yoksa ikisi bir arada rnr
yapılacak, üçü bir arada mı vapıiacak saptaması önemlidir. zira, kent mantığı
deneo bir kavıamla konuşuyoruz. zaten tartışmanln başında da belirtildi;

459



baliın, enterasan bir demografik patlama yaşanıyor, sadece Türkiye'de Ğğil,
tüm üçüncü dünya ülkeleri için bu önemli.

Bunun yanı sna Türkiye'de daha farklı bir olay yaşanıyoı; kentsel nüfus artış

hzı düşüyor. Yani kentsel nüfus artış hızının düşinesi demek, artık bil doyma

noktasına gelindi demek.

Bununla beraber kentler inanılmayacak yiizeyd€ yayılmaya başladılar.

Şirıidi buraya nasıl geldikl buna bir bakalım. Yani "Acaba bil vergi sistemi

mi?" diye bcn yüksek §csle düşünmüştüm; gerçi bunu prof. Tekeli daha iyi
yansığnrşh iki gün önce. Şöyle bir şey geldi, dcndi ki, "Evet ama, kentin

özünden btaz kaçmıyor muyuz? İnsantann yaşamı kolaylaşmalı, zorlaşmalı

değil. yani bu tür çözümlerle bu olmaz."

,Şimdi, kentsel ioprak üzerindeki mülkiyct haklannın kullarulması PIanlama

Kurulunun elinde, Bunu üğıtlyorsunuz siz. Bunu zamanında dağttamaz§anız

veya dağttmrnl tam olaIak, tam zamanında değellcndiremezseniZ; üçüncü

dünya ülkeler|nde veya gelişmiş olan ülkelerde o|duğu gibi büyük bir sıırunla

kaışı karşıya kalırsınız. Yani, §peküIasyon sadece Türkiyc'nin Mozambik'in,
Fas'ın, Tunus'un derdi dcğildir. Avustuıa|yı'da. dünyanın sayılı planlı

başkentlerinden olan başkentleri Camberra'yı inşa ederken, inanı]maz

speküla,syon yolsuzluklan yaşanrnjştt. Sidney ve Melbournc'|i işıdaıılan Cam-

berıa'da arazi kapanp, ondan Sonra tüm kamulaştırma ve toplulaştlmra dava-

lafina ta§ koyarak, koskoca metropolün başkent oLnasını engellemeye

çalışmışlardır mescla. Gördüğünüz gibi, bu sadecc bizim sofunumuz değil.

Şimdi, arazi üzerindeki kullanılma haklannı sürcç içinde planlanıa bcliıliyor
veya süreci dolaylı olarak etkiliyol demiştik. Ondan srınra ne yapıyor? Bir
bclge hazırhyor. Bu bclge plan. Bu belge, artık toprak üzelinde yaİatılan

değerlerin yasal güvencesi. Bundan sonıa ne oluyor? Bundan sonra, müthiş

bir bombardıman başlıyor bu bclge üzerine. Daha ben, hiçbir planın çizildiği
gibi uygulandığını görmedim. Bu bombardrmanın sonucu kalan cnkazın ycrine

temelinin ablacağı yerid€ birtahm insanlaı kağıt üZerindcn üçüncü boyuta

aktaııyorlar. Ben, işte bu yüzden soruyordum; yani, karnu yaran deıken ne

yapıyorsunuz? "Harita mühendisi kim oluyor da benim 20 sene sonra otura-

cağlm toprağln sınınnl çizebiliyof?" Bakrn soru cnteresan. "P]ancı kim oluyor

da geçeceğim sokağı planhyor, gelip ondan sonra benim bahçcmin yansının

düzenleme ortakltk Paylna gittiğini Şöylüyor?" Bunlıın tek tek ele alırsanlz,

buİun çözümü yok. zaten bu şekilde tartrşı]nrası yalnış: ama bakın Zerrin

hanım ifade etti, eğer yanlış bir kentlcşme yaşıyo.sanız, bakıIacak yer kırdır.

Yani şizin ülkenizde bölge planlamasından başlayıp kcnı planlamasına, mimari

ö|çeğc kadar inen bir hiycraışi yoksa, kilge planlama dahilindc siz toplu-

laştırma işlerini, diğcr bütün işlemlcri yapmıyorsanlz, o Za[lan zaten bu iş
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ç!ğnndan ç*m§ demektiİ. Yani şöyle bir şey var: Atatürk Barajı'nın
etrafında bif sürü kent yarın bil gün inanılmayacak bölge çekim merkezlerine
dönüşecek. Ee bunlann imaı planı yapılmayacak mı? Yapılacak. Şimdi ben
bunlann imar planını yapmak için heıhangi bir prosedürc başlasam, şu anda

bufanın toPlulaştma§ının yapllmasl içio ortoglafik harita hazırlanıyor mu,
hazulanmıyor mu? Hazırlanıyorsa niçin DSi bunun üStiine isale hatlarınl

şimdiden çizmiyor? Veri tabanı hazırlanıyorsa neden belediye bunun içine
giriP yaşayan öIçekte (l0 sene öncesinin paftalannı eline alacağı yerde)
hemen müdahale edip teknolojiyi kullanmryor?... Bakın bunun ölçeğindon
başlayıp, şehii planlama ölçeğine inen hiyerarşik bir planlama anlayışı yok.
Yani, bir harita mühendisi l0 binlerce hektann topulaştfrnasını, insanlaıa
dağıtü|rnasınr her ş€yini yapaı, bileğe kuvvet.

Bir şehiı plancısı da bugün binlerce hektanı planını da yapaı, yolunu da

çizer, metosuna da karar veü, heçeyi yapar. ikisi de b<ıyıe duruIlar. Ne Za-

manki bunlan bir araya koymaya kalkarsınız, işte o zaman fiyasko olur.

Çünkü, böyle biİ hiyera§i olmadığından, ancak belirli otoritcleI tarafindan
alınmrş büyük yatırım kaıarlan bu tiır çalışmalan itekliyor. Atatiirk Barajı
yapılrnasaydı ya da heıtangi bir bölgede bilmem ne tanmsal kalkınma projesi
yürürlüğe girmeseydi oranın planı yapılmayacak mrydı? Ya da bugün niçin
Ankara'nın Ulus yöresinin halihazır'lan hala 1967 yılındandır, buraİı BEkent
deği| midir?

Bakınız hemen şuraya geçiyoıum, işin acı olan yani şu; l0 yıllık, 20 yıllıI<

bir haıita mühendisinin kaç liıa para kazandığını bilmiyonım; fakat, b€n sDe

şöyle b€ni bir çok rahatsrz eden bir ömek veIeyim. Karnu yararı,ıdan bahsedi-
yoruz, gecekgndulardan bahsediyoruz. Dikmen Vadisi Projesi kapsamında bir '

tek daire|ik yeriniz o|saydı, yani siZ -işte bakın- l958 yı|ında iTU'yü bitirip.
doktora master yaPıp harita mühendisi olup, büro açıp şube müdürü
olacağınıza, l0 Kasım 1985 gününĞn önce, 9 Kasırn ı985 günü saat

23.59'da ba arsa çevirseydiniz şimdi hiçbir derdiniz kalmayacaktı.

Şimdi bünun karnu yam.n nercsinde? Buyurun gelin Dikmen Vadisi hojesine
biz haıitacılalla biılikte oturaıak düzenleme ortaklık paylannı alarak bir plan
yapalrm. Yüu burası planlarda yerleşilemeyen, karnuya aynlmrş yeşil alan
değil mjydi? Evğt. Hazine arazisi işgal edilnedi mi? Edildi. Niye kimse bir

şey demcdi? Neden bu adanılar affedildikten sonra, herhangi bir şekilde sorun

Eizülmeye kalktığında "Yaşam zorlaşıyor" diye önümüze birtakrm engelleı

çılıyoı? Yani kamudan çalınan hakkın peşinde kim koşacak? Biz bunu süıekli
yasallaştınyoruz, planla yasallaştınyoruz, haritacıIar geliyor yasallaştınyor.
Ben şimdi onu §oluyofum, niye çiziyoruz, ne olacak? Adam zaten gelip ofada
kamunun kaymağını yemiş, biz şimdi onu, "Kaymağı herkes yedi, bari eşit
yesinler" şeklinde mi yapacağız? Yani sorunumuz bu olmamalı. Ve buradan
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da sonuca geliyorum; Veıgi sistemi olması, veıgi sistemi o]rnarnası bunlaı
öncmli değil. zaİen, hiz üzüımeyin, büyük k€ntlerde yaşamının bedelini hepi-

niz tidemeye başladınız, vergiye gerek yok. Doğalgazl düşünün, kaç lira
doğalgaz parası ö,düyor§unuz ayhk? seneye yüZdc ıoo artacak. vergi, vergiye

hiç gerek yok; çünkü, kentte ya§amak bilinçli olarak yaşamanrn bcdeli aİt,k

aıtrnaya başladı.

Benim korkum şu: Eğer kentlerde bilinçli olarak ya§amanm bedeli bi, şekilde
ömek olmazsa, bunun da r.rntı yenmeye başlanacak. Ben arabamı paık edecek

yer bulumadım. Ee, ben bu kcntte yaşamryor mııyum? Niçiı park edecek yer

bulaınıyorum? Bu durumda otopaIk vergisi almaya kalkarsanız, inanı]maz

şeyler olur. o yüzden benim tartışmaya açmaft istediğim şuydu: Şimdi Emlak
Vergisi değişir, şu olur, bu olur; yasanrn değişmesine gerck yok, adarn gibi

işlemesi de olabilir. Planlar vc poliükalar desteklcnmcli.

Yani sonuçta sözlerirni şununla bitiımek istiyorum: Biz Ankara Büyükşehiı

Belediyesi İmar Dairesinde de sürekli bunlarla uğraşıyoruz. İmar Daire

Başkanırnız Raci Bademli'nin enteresan bir bcnzetrnesi vardır. Hani biz aynı

takrmda oynuyorduk? Geçtim aİ*, "Bana pa§ verin, gol atacağım, gol po
zisyonu" demeyi; sahaya çıkarken diyorum ki; "Yahu, inşallü şu takrm arka-

daşım bana çelrne takmaz da şİ.ı maçı §alim€n bitiıirim." Yani artık gol

atmayı geçtik, öytesine geçtik ki, gol atmanın teorisini yapıyoruz. Benim bu-

ıada size konuştuğum, bakın ınesleğinizin Fatiği ile ilgili değil. Bcn sizc gol

atrnanın teori§ini yapıyontm. İşte bir pas gelse, onu biı çevirseıı, biI rövoşata

wsaire... Anlanyorrml, siz dinliyorsunuz beni. Çünkü aynı takımda oyna-

mamıza rağmen zaten paslaşmayı unuttuk.Eğef bu şekilde gideıse, iki gün

sonra şunu da unutacağız: Pasın ne olduğu! ve mesleki koordinasyon şu ola-

cak; "Yahu, inşallah şu biziın santrafor bize bir çelrne takmaz da. şu topa sa-

lime n bir vulurum." Maalesef kiyle yüfüyor.

Çok teşekkiir ederim.

OTURUM BAŞKANI- Sayın Zeki Ülkenü'ye biz de teşekkür ediyoluz.

Evet Aç* Oturumun §onuna geldik. Ben bir değerlcndirme yapmayı gerekli

görmüyorum; çünkii burada konuşulanlar havaya gitmiyor. Çok şükü ki ve

iyi bir organizasyonla bu ilk kurultayımızdan beri yapılaıı bütiin konuşrnalar

kayda alıruyor ve yayınlanıyor. Umarz ki, uygulayıcılaı, ilgi|iler bu yayınlan

zamanı geldikçe veya zaıIvinr gelmese de bir gözden geçirrrıe fırsatı buluılar.
O bakımdan bir değerledirme yapmay gerekli görmüyorum. Ve tabii bu krsa,

aslında süreyi de baaz taşnk, bunun içerisinde dikkatle konuşmacılaruı çok
anlamlı sözleri var. Bunlan kiyle birkaç saat ilgiyle izleınek, ne dediklerini
tam anlamak, belki ben en azından tam anlayamadun; ama dikkatle okursam

bunlan anlayacağımr §anryorum.
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Efendim ilgi|erinize, sabnnıza -biraz süreyi ia§tık- teşckİür ediyolum ve Aç*
Oturumu kapanyonım.

Bir de mesaj bildirmek istiyorum. Harita KadasEo Mühendisleri Odasının bir
mesajı var, Olağanüstii Tüzük Genel Krınılu yarın, yani Cuma günü bu salon-
da saat 10.00 da yapılacaktır, tüm delegcleri bu genel kurula çağınyoruz vc
bu oturumu kapatıyorum.

Teşekkür ed€rim. Sağ olun.
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